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یک سال پس از برجام ؛ 

بازگشت قدرتمندانه تولید نفت ایران به پیش از تحریم ها 
درحالی که تحلیلگران بازار نفت انتظار داشتند روند بازگشت کشورمان به سطح پیش 
از تحریم ها حدود سه سال طول بکشد اما با گذشت یک سال از برجام و رفع تحریم ها 

ایران توانست جایگاه پیشین خود را در بازار نفت به دست آورد. 
در چند روز گذشته بسیاری از رسانه های جهان با ابراز شگفتی از افزایش توان تولید 

صنعت نفت کشورمان خبر دادند. 
به باور مقام ها و کارشناسان داخلی و خارجی، صنعت نفت ایران بیشترین سود را از 
توافق هسته ای و رفع تحریم ها کسب کرد. در حالی که پیش از تحریم میزان تولید نفت 
ما نزدیک به 4 میلیون و صادرات آن حدود 2.5 میلیون بشکه در روز بود. به علت تحریم 
ها تولید نفت ایران به حدود 2.5 میلیون بشکه رسید. از طرف دیگر صادرات ایران نیز به 
یک میلیون بشکه در روز رسید که به تدریج در حال کاهش بود و در برخی دوره ها به 

کمتر از این میزان هم نیز رسید. 
نکته ناگوارتر برای صنعت نفت کشورمان از دست رفتن جایگاه ایران در بازار جهانی 
انرژی و نفت بود. بسیاری از مشتریان ایران به علت تحریم ها جرات معامله با ایران را 
نداشتند و بتدریج برخی مشتریان دایمی و سنتی ایران که تا پیش از این ساختارهای 
خود را بر پایه ویژگی های نفتی ایران بنا کرده بودند به سمت دیگر تولیدکنندگان سوق 

پیدا کردند. این مساله چالش بزرگتری بود که به تدریج حل شد.
**روند آرام و افزایشی تولید نفت

بسیاری از کارشناسان بین المللی بازار نفت قبل از توافق هسته ای، بازیابی توان پیشین 
صنعت نفت ایران را سخت و زمانبر ارزیابی می کردند. برخی حتی زمان مورد نیاز این 
صنعت برای رسیدن به سطح پیش از تحریم ها را سه تا پنج سال می دانستند اما 
آمارهای داخلی و بین المللی حکایت از آن دارد که ایران توانسته است این مسیر دشوار 
را یکساله طی کند.  تارنمای »اویل پرایس« اخیرا در گزارشی از روند آرام افزایش تولید 
نفت ایران خبر داد و نوشت: مهمترین دلیلی که سال گذشته به کاهش قیمت جهانی 
نفت دامن می زد نگرانی ها از افزایش توان تولید و صادرات نفت ایران بود. تحریم ها باعث 
شده بود تا ایران مشتریان خود را از دست دهد. هنگامی که با توافق هسته ای بخشی 
از فشارها کاسته شد ایران خود را برای افزایش ناگهانی تولید آماده کرد. همین موضوع 
باعث هراس و سقوط قیمت نفت شد.  کارشناسان پیش از این تصور می کردند که سال 
ها طول می کشد تا ایران بتواند ظرفیت های خود را بازسازی کند و به سطح پیش از 

تحریم ها برساند اما همه این تحلیل ها اشتباه بودند. 
با توجه به نمودارها و آمارهای اعلام شده ایران تقریبا پس از یک سال از تحریم ها 
توانست میزان تولید را به سطح پیش از تحریم ها نزدیک کند. در ژانویه 2011 )دی ماه 
1389( تولید روزانه نفت ایران نزدیک به 3.8 میلیون بشکه بود که با تشدید تحریم ها 

به تدریج رو به کاهش نهاد. 
از نیمه دوم سال 2012 به بعد به ویژه در نخستین ماه های سال 2013 تولید به کمتر 
از 2.5 میلیون بشکه در روز رسید. روند پایین تولید نفت ایران تا پیش از اجرای توافق 
هسته ای میان ایران و کشورها 1+5 )ژانویه 2016( در سطح کمتر از 3 میلیون بشکه در 
نوسان بود. از آن زمان تاکنون در دوره ای کمتر از یک سال تولید نفت ایران نزدیک به 
یک میلیون بشکه افزایش یافت. تارنمای »اویل پرایس« تولید کنونی نفت را نزدیک به 

3.8 میلیون بشکه در روز اعلام کرد.
به نوشته این تارنما، ایران در اجرای برنامه های پس از تحریم موفق عمل کرد و به 
سطح مورد نظرش رسید. تحلیلگران بر این باورند ایران نمی خواهد بیش از این تولید 
خود را افزایش دهد زیرا این منطقی نیست که با افزایش عرضه نفت به بازار، در قیمت 
ها تنش ایجاد شود. افزون براین در این حالت توافق ایجاد شده در میان تولیدکنندگان 

داخل و خارج اوپک هم تضعیف می شود.
این تارنما پیش بینی کرد ایران در تلاش است تا سال 2021 تولید نفت خود را به 4.8 

میلیون بشکه در روز برساند تا درآمد سالانه 70 میلیارد دلاری را کسب کند. 
**جهشی صادرات به اروپا و آسیا

اتخاذ برخی سیاست ها باعث شد که نگرانی از جلب مشتری به زودی جای خود را 
به خوش بینی به آینده بدهد. در طی دوره یک ساله پس از اجرای برجام، روند افزایش 
صادرات هم شتاب فزاینده ای پیدا کرد.بررسی میزان صادرات نفت کشورمان گویای 
این نکته است که کشورهای آسیایی و اروپایی برای خرید نفت از ایران رقابت می کنند.  
»بلومبرگ« چند روز پیش نوشت میزان نفتی که کشورهای اروپایی در روزهای ماه 
گذشته میلادی از ایران خریداری کرده اند در پنج سال اخیر بی سابقه بوده است. براین 

اساس در ماه ژانویه 2017 روزانه بیشتر از 600 هزار بشکه نفت ایران به اروپا صادر می 
شد.  خبرگزاری رویترز هم روز 27 ژانویه در گزارشی نوشت: از زمان توافق هسته ای و 
برداشته شدن تحریم ها علیه ایران صادرات نفت به بیشترین میزان خود رسید. علاوه بر 
این صادرات نفت ایران در ماه فوریه میلادی هم افزایش تدریجی و آرامی خواهد داشت. 
»اویل پرایس« نیز همان روز نوشت: صادرات نفت و میعانات گازی ایران در ماه فوریه 
به بیشتر از 2.2 میلیون بشکه در روز خواهد رسید. یکی از دلایل این موضوع بارگیری 
محوله ها به مقصد اندونزی بوده است. صادرات ایران در سپتامبر گذشته به 2.6 میلیون 
بشکه در روز رسید که بیشترین میزان در دوره پس از توافق هسته ای بود. صادرات نفت 
ایران از مارس تا دسامبر 2016 به طور میانگین روزانه 2.57 بود که در ماه دسامبر به 

2.83 میلیون بشکه در روز هم رسید.
تارنمای »هلنیک شیپینگ« که در حوزه بازار نفت فعال است روز 26 ژانویه اعلام کرد 
در ماه گذشته صادرات روزانه نفت خام ایران به اروپا 767 هزار بشکه بود که به میزان 
صادرات پیش از تحریم ها نزدیک شده است. ایران به عنوان سومین تولیدکننده بزرگ 
اوپک، صادرات به اروپا را در ماه دسامبر 10 درصد افزایش داد. ترکیه و ایتالیا روزانه 
هرکدام حدود190 و اسپانیا و یونان هم 97 هزار بشکه از ایران وارد کردند. ایران پیش 
از تحریم ها و در سال های 2011 و 2012 روزانه 800 هزار بشکه نفت به اروپا صادر 
می کرد.  اکنون مهمترین خریداران نفت ایران در قاره سبز، شرکت های توتال فرانسه، 
ساراس ایتالیا، هلنیک پترولیوم یونان، لوک اویل روسیه، سپسای اسپانیا، انی ایتالیا و 
تاپراش ترکیه هستند که قراردادهای بلندمدتی را با ایران امضا کرده اند. به تازگی هلند 

نیز از بارگیری نخستین محموله نفتی خود از ایران خبر داد. 
کشورهای آسیایی نیز از جمله مشتریان همیشگی ایران بوده اند. رویترز اعلام کرد 
در ماه دسامبر 2016 صادرات نفت ایران به چهار کشور چین، هند، کره جنوبی و ژاپن 
نسبت به سال گذشته بیشتر از 2 برابر افزایش داشت. برپایه آمار پس از تحریم ها صادرات 
نفت ایران به کره جنوبی 7 برابر و به هند بیش از 3 برابر شده است.  این کشورهای 
آسیایی در آخرین ماه سال گذشته میلادی روزانه 1.89 میلیون بشکه نفت از ایران 
دریافت کرده اند. میانگین صادرات نفت ایران به این چهار کشور آسیایی در سال گذشته 

روزانه 1.63 میلیون بشکه بود. 
با توجه به آماری که بتازگی اوپک منتشر کرده است تاحدودی ثبات به بازار نفت 
بازگشته است. بیشتر از یک ماه است که پس از توافق کشورهای عضو و غیرعضو اوپک 
برای رعایت سقف تولید، قیمت نفت خام به کانال 50 دلاری رسیده است و با توجه 
به رعایت نسبی توافق ها به نظر نمی رسید مشکل جدی برای این بازار اتفاق بیافتد. 
کشورهای عضو و تحلیلگران از قیمت 65 دلاری هر بشکه نفت حمایت می کنند زیرا 
در این حالت کشورها تولید خود را افزایش نمی دهند و تولید نفت غیرمتعارف همچون 

»شیل« هم مقرون به صرفه نخواهد بود. 
کارشناسان رسیدن قیمت ها به سطح چند سال قبل یعنی بیشتر از 90 دلار را در 
آینده غیرممکن می دانند. درصورتی که در این بازار تنش سیاسی یا اقتصادی مهمی 
رخ ندهد و هماهنگی و همکاری تولیدکنندگان محکم تر شود این احتمال وجود دارد 
که قیمت ها با سرعتی اندک افزایش یابد و به سطح دلخواه تولیدکنندگان نزدیک شود. 

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک 97 فرعی از 10543 اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار روحانی ک 14 پلاک 88 که بنام آقای سید 
محمد نبوی دوست وغیره فرزند سید محمد کریم میباشد، در جریان ثبت است که 
بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، 
لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/42444 - 95/11/13 تحدید حدود 
پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 95/12/11 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل 
وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و 
یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در حل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمنا 
تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با 
اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید. 
تاریخ انتشار: 95/11/16
مهدی مهدوی راد - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

 یک مقام مسئول در بانک مرکزی عنوان کرد؛

ممنوع الخروجی بدهکاران
 بالای 3۰۰ میلیون تومانی

 مدیرکل حقوقی بانک مرکزی با اشاره به تغییر شرایط ممنوع الخروج شدن 
بدهکاران بانکی گفت: سقف بدهی اشخاص حقیقی به منظور اعمال ممنوعیت 

خروج به 3 میلیارد ریال افزایش یافته است. 
اردشیر فریدونی مدیرکل حقوقی بانک مرکزی در خصوص مبنای صادر شدن 
این بخشنامه توضیح داد: بر اساس نظر رییس کل بانک مرکزی مقرر شد در 
بخشنامه جدید حقوق مکتسبه افراد بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد، به طوری 

که احتمال تضییع حقوق افراد در آن متصور نبوده یا به حداقل ممکن برسد.
وی افزود: هرچند این موضوع در بخشنامه ابلاغی سال 1392 مدنظر بوده لیکن 
برای آگاهی عموم مردم لازم است به برخی از بندهای بخشنامه جدید که نسبت 
به سال 1392، به نفع مردم، دستخوش تغییراتی شده است، اشاره شود. در صدر 
بخشنامه، بانک ها مکلف شدند وضعیت فعلی تمام ممنوع الخروجین را مجدداً با مفاد 
بخشنامه جدید مطابقت دهند و رفع ممنوعیت خروج اشخاصی را که بر خلاف 
بخشنامه اخیر ممنوع الخروج شده اند با فوریت به بانک مرکزی اعلام کنند. ضمناً 
توجه به حفظ حقوق شهروندی که پیش تر بیان شد، بار دیگر در مقدمه بخشنامه 

مورد تأکید قرار گرفته است.
مدیرکل حقوقی بانک مرکزی با بیان اینکه آگاه کردن اشخاص موکداً به طور 
کتبی توسط بانک عامل در خصوص اقدام به ممنوعیت خروج آنها لازم است، 
تصریح کرد: این علم و اطلاع فرد از دو جهت حائز اهمیت خواهد بود، اول عدم 
مواجهه آنی اشخاص با این تصمیم هنگام سفر در مبادی خروجی کشور و 
جلوگیری از ورود ضرر و زیان مادی و معنوی و دوم اطلاع قبلی و اقدام اشخاص 

برای تعیین تکلیف و یا تسویه بدهی خود است.
وی افزود: مورد دیگر که البته به طور خاص در سال 1394 به بانک ها اعلام شده 
بود افزایش سقف بدهی اشخاص به منظور اعمال ممنوعیت خروج است که در بند 
3 بخشنامه لحاظ شده و مبلغ آن در خصوص اشخاص حقیقی به 3 میلیارد ریال 
و در خصوص اشخاص حقوقی تا سقف 5 میلیارد ریال افزایش پیدا کرده است. بر 
اساس آمار و اطلاعات موجود این تصمیم به تنهایی طی یک سال اخیر محدودیت 
ممنوع الخروجی تعداد بسیاری از اشخاص را از میان برداشته تا بتوانند با انجام 

فعالیت های اقتصادی خود مبادرت به بازپرداخت دیون معوقه کنند.
فریدونی با ذکر این نکته که بانک ها در اغلب قراردادهای تسهیلاتی خود خواستار 
ضمانت شخص یا اشخاصی به غیر از فرد تسهیلات گیرنده می شوند، تاکید کرد: 
لیکن در این میان بانک مرکزی با نگاهی مثبت به موضوع، امکان ممنوعیت خروج 
ضامنین را مستند به این بخشنامه ممنوع کرده است و برای مدیران شرکت های 
ورشکسته و منحله صرفاً در موارد خاص مندرج در بند 10 بخشنامه که متضمن 
ورشکستگی به تقلب و تقصیر آنها است را مجاز دانسته است، چراکه تصفیه دیون 
آنها تابع شرایط خاص و بر عهده مدیر تصفیه بوده و شخص ورشکسته عملًا 
امکان دخالت در امور مالی خود را ندارد. در این رابطه مفاد بند 8 بخشنامه مبنی 
بر اینکه صرفاً امکان اعمال ممنوعیت خروج مدیران فعلی میسر خواهد بود شایان 

توجه است.
این مقام مسئول بانک مرکزی ازجمله تغییرات انجام شده در متن بخشنامه جدید 
را گسترده کردن دایره شمول هر نوع مساعدت به مدیونین وفق بند 11 آن اعلام 
کرد و گفت: بر این اساس بانک ها موظف هستند در صورت حصول هریک از شرایط 
مندرج از جمله تقسیط بدهی، تودیع وثیقه مکفی و هرگونه اقدام مؤثر در جهت 
تعیین تکلیف دیون و رفع ممنوعیت خروج افراد اقدام کنند. همچنین ملاک قرار 

دادن ارزش روز وثیقه تودیعی مورد توجه بوده است.
وی افزود: نکته حائز اهمیت دیگر برقراری ضمانت اجراهای مختلف برای 
اشخاص مسئول در قبال عدم رعایت مفاد بخشنامه طی بندهای 14 و 15 می باشد 
که همگی مبین دیدگاه بانک مرکزی در قبال بانک ها برای اعمال این محدودیت 

هستند.
مدیرکل حقوقی بانک مرکزی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد ماده واحده، اختیار 
تام و بدون قید و شرط به بانک مرکزی اعطاء شده است تصریح کرد: لیکن علی رغم 
این موضوع، بانک مرکزی وظیفه ای در قبال بررسی و اعمال نظارت بر ماهیت 
درخواست های بانک های عامل ندارد، دایره امور ممنوع الخروجی اداره دعاوی 
حقوقی تمام درخواست های واصله را به طور تخصصی، دقیق و جزیی مورد بررسی 
قرار داده و پس از حصول اطمینان مبنی بر تطابق آن با مفاد بخشنامه ابلاغی، 
مبادرت به اعلام مشخصات افراد به دادسرای ناحیه 9 مستقر در فرودگاه مهر آباد 

برای اعمال ممنوعیت خروج می کند.
وی در پایان ضمن تأکید بر این موضوع که اساس روابط اجتماعی وفای به عهد 
است و ما بر این عقیده ایم که بدهکار همواره در تلاش برای تسویه دیون خود است، 
گفت: در موارد اعمال ممنوع الخروجی به واقع دست بانک ها از هر اقدامی برای 
وصول مطالبات خود کوتاه بوده و به ناچار این محدودیت را اعمال می کنند. به هر 
ترتیب این بانک آمادگی دارد تا نسبت به بررسی هرگونه اظهارنظر، اعتراض و انتقاد 
و پیشنهاد واصله از سوی اشخاص حقیقی و حقوقی ذینفع اقدام لازم را انجام دهد.

ربیعی: 

دو سبد غذایی دیگر تا پایان سال 
توزیع می شود 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا پایان امسال دو سبد غذایی دیگر برای 
زنان باردار و کودکان دچار سوء تغذیه تخصیص می یابد. 

علی ربیعی  ،با اشاره به هدفمند کردن مبارزه با فقر در انواع مختلف و تمرکز بر 
حمایت بر روی گروههای هدف تاکید کرد.

وی با اشاره به طرح تحول سلامت و مشکلات پیش آمده در خصوص این طرح 
افزود: تلاش می شود که منابع و مصارف بیمه ها و رفع مشکلات بیمه ها هر چه 
سریعتر انجام شود. به گفته وی، با رفع مشکلات بیمه ها مردم هر چه بیشتر از 
خدمات حوزه بیمه ها بهره مند خواهند شد . وزیر تعاون ؛ کار و رفاه اجتماعی 
همچنین در خصوص سازمانهای بیمه گر و ستادهای بیمه ها در استان برای 

استاندارسازی اقدامات تاکید کرد.
این مسئول در خصوص مبارزه با فقر غذایی یاد آور شد: امسال بیش از 10 

میلیون سبد غذایی بین خانوارهایی که دارای سوءتغذیه هستند، توزیع شد.
ربیعی در مورد تمرکز سیاست های مسکن حمایتی گفت:امسال تلاش بسیاری 
برای اتمام مسکن مهر انجام شد.همچنین برنامه ریزی برای مسکن حمایتی با 

گروههای هدف صورت گرفته است.
وی همچنین در خصوص کودکانی که در استان خوزستان دو زبانه هستند یادآور 
شد:آموزش و پرورش باید شرایطی فراهم کند که این کودکان از تحصیل بازنمانند.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی برای افتتاح و کلنگ زنی چند طرح و همچنین 
دیدارهای مردمی به مدت دو روز به استان خوزستان سفر کرده است.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران: 

فضای کسب و کار برای سرمایه گذای خارجی 
در کشور فراهم است 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با بیان اینکه در سال های 
اخیر استقبال بسیار خوبی در بخش سرمایه گذاری خارجی در کشور شده است، 
گفت: فضای کسب و کار و زمینه مساعد برای سرمایه گذاری خارجی باید در 

کشور فراهم شود. 
غلامحسین شافعی روز پنجشنبه در مراسم برگزاری نمایشگاه معرفی فرصت 
های سرمایه گذاری چهارمحال و بختیاری در شهرکرد اظهار کرد: اگر جذابیت های 
لازم برای کسب و کار سرمایه گذاری خارجی در کشور فراهم نشود، اعداد و ارقام 
برنامه ریزی شده محقق نمی شود. به گفته وی، در برنامه ششم توسعه نسبت به 
سال های گذشته به سرمایه گذاری و بخصوص سرمایه گذاری مولد توجه بیشتری 
شده است که برای تحقق یافتن آن باید بستر مناسب را مهیا کرد.  شافعی با بیان 
اینکه امنیت سرمایه گذاری در کشور باید فراهم شود، افزود: سرمایه گذار باید برای 
موفقیت در کار خود پیش بینی های سرمایه گذاری اعم از هزینه و درآمدهای 

تولید، مالیات، عوارض را داشته باشد تا کارش خدشه دار نشود.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری مولد تنها زمانی می تواند به نتیجه مطلوب 
برسد که توجیه اقتصادی و سودآوری داشته باشد، ادامه داد: اصل و اساس پایه 
گذاری سرمایه گذاری را باید برمبنای سرمایه گذاری مولد گذاشت. شافعی تصریح 
کرد: برای رسیدن به توسعه پایدار و مولد در تمام امور کشور باید مبنای حرکت 
را از روستاها گذاشت. وی گفت: دیوار ضخیم قدرت در کشور باید شکسته شود و 
تصمیم گیری ها نباید در کشور فقط منحصر به شهر تهران باشد. وی افزود: تصمیم 
گیری ها برای هر استان و هر منطقه باید در همان منطقه و با مشارکت استانداران 
همان استان باشد. اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ادامه داد: برای 
رسیدن به نقطه ثمربخش اقتصادی باید قبول کرد که دولت و بخش خصوصی 

مکمل یکدیگر هستند و راه ورود سرمایه گذاران خارجی را به استانها هموار کرد.

آیت الله مکارم: 

فعالیت های اقتصادی در چارچوب 
مبانی اسلامی انجام گیرد

یکی از مراجع تقلید شیعه گفت: همه فعالیت های اقتصادی باید در چارچوب 
مبانی اسلامی انجام گیرد؛ چرا که عناصری که اسلامی شود، به نفع مردم و جامعه 
است. آیت الله العظمی مکارم شیرازی در دیدار با رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: همه فعالیت های اقتصادی باید در چارچوب مبانی اسلامی انجام گیرد؛ چرا 
که عناصری که اسلامی شود به نفع مردم و جامعه است. نظام ما نظام اسلامی 
است و به همین خاطر باید اصول اسلام را در روابط کاری خود در نظر بگیرد زیرا 
اسلام به هر سوالی پاسخ می دهد و هیچ بن بستی در مسائل اسلامی وجود ندارد.

وی افزود: اگر بخواهیم از غربی ها در همه چیز تبعیت کنیم دیگر چیزی به نام 
جمهوری اسلامی نخواهیم داشت زیرا غربی ها به دنبال منابع و منافع مادی خود 
هستند. آیت الله العظمی مکارم شیرازی بیان کرد: امروزه معاملات بسیاری انجام می 
شود که برخی از آنها با موازین شرعی مطابق نیست. یکی از آنها مساله بازاریابی 
شبکه ای است که متاسفانه اطلاعات غلطی به شورای نگهبان داده اند و شورا نیز 
به آنها اجازه داده است. وی گفت: اگر به تاریخچه آنها نگاه کنیم که در چه مرحله 
ای هستند می بینیم که مشمول قاعده لاضرر و ... است. نباید بگوییم که نظر 
شرع وسیع است و مطالبات خود را آن گونه که می خواهیم به شرع بار کنیم. این 
مرجع تقلید افزود: اسلام همیشه به سراغ بخشی رفته است که به نفع مردم است. 
مصلحت آن است که اصالت را برای مسائل اسلامی قراردهیم. برخی از توجیه گران 
بازاریابی در خصوص پورسانت دوم و سوم و چهارم دست به توجیه می زنند. آنها 
می  گویند در آنجا آموزش می دهیم ولی در مرحله پنجم، آموزش به هزار نفر انجام 
می شود. در ثانی این پول نیز مشروط به آموزش نیست. آیت الله العظمی مکارم 
شیرازی بیان کرد: کسانی که این گونه درآمدهایی به دست  می آورند به توجیه گری 
دست می زنند. 90 درصد از شرکت کنندگان در این بازاریابی شبکه ای ضرر و 
مابقی سود می کنند و آمارهای 99 درصدی متضرران نیز ذکر شده است که 
قطعا این روند آسیب زایی اقتصادی ایجاد می  کند. وی گفت: برای پاسخگویی حوزه 
به مسایل مستحدثه مالی و اقتصادی باید شرح کامل این مباحث به حوزه گفته 
شود تا این پاسخ نیز به شکل شفافی انجام شود؛ تا زمانی که موضوع تبیین نشود 
نمی توان به سراغ بیان حکم رفت. این مرجع تقلید یادآورشد: راهکار غربی مالی 
روی کوتاه مدت به سود می انجامد ولی در بلندمدت به ضرر جامعه و اقتصاد جامعه 
خواهد بود. وی افزود: معاملات در کشور باید به تولید ختم شود. این که ما همیشه 
در حال معامله باشیم ولی تولیدی انجام نشود سودی برای کشور ندارد. باید کاری 
کنیم که در همه چیز به سمت تولید برویم.اگر این امر انجام شود، اقتصاد مقاومتی 

محقق می شود ولی اگر این کار انجام نشود مشکلی از ما حل نمی شود.

نوبخت:

ایران هجدهمین اقتصاد بزرگ جهان است
رئیس سازمان برنامه  و بودجه گفت: ایران در مقایسه با استرالیا، هلند و امارات از 

نظر قدرت و حجم اقتصادی به مراتب بالاتر است. 
محمد باقر نوبخت  شامگاه پنجشنبه در مراسم افتتاح دو هزار و 406 پروژه در 
مرکز تلفن استقلال اصفهان، اظهار کرد: افتتاح دو هزار و 406 پروژه در مخابرات 
اصفهان بستر ساز دولت الکترونیک است که از این طریق این استان از دو امکان 

ویژه به صورت همزمان در سطح کشور برخوردار می شود.
وی با بیان اینکه بخش نخست اتصال فیبر نوری به منازل در گذشته با حضور 
دکتر ظریف در استان اصفهان انجام شد، افزود: امروز این اتفاق در کنار استفاده از 

دانش و فناوری های روزآمد 4G برای موبایل ها نیز همراه شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور خاطرنشان کرد: در عرصه مدیریت، مدیرانی 
که از جغرافیای متمایز اصفهان بودند بسیار مدیران زیرک و فهیم و کارآمد هستند.

 نوبخت با اشاره به اینکه آنچه که در این عرصه از جهت برخورداری از دانش و 
فناوری های روز امروز بیان شد خوشبختانه در عرصه های مختلف باید سرپنجه 
تدبیر اصفهانی ها بدانیم، که در حال حاضر برای کل کشور مفید است، تصریح کرد: 
در فاصله دی ماه سال گذشته تا دی ماه سالجاری بر اساس آمار رسمی 11.5  
میلیارد دلار فرصت سرمایه گذاری که برخی  از آنها فرصت انتقال دانش و فناوری 

های روز را به همراه داشت در کشور صورت گرفت.
وی تصریح کرد: البته تا این سرمایه های ثبت شده فرصت اجرایی پیدا کنند زمان 
می برد. معاون رئیس جمهوری با اشاره به اینکه دولت بعداز دوران رخوت و رکود 
طی سال های تحریم در دو عرصه در حال بازسازی است، ادامه داد: نخستین عرصه 
حرکت در مسیر بخش غیر دولتی است که طرح های عمرانی راکد و نیمه راکد با 
حدود 16 هزار میلیارد تومان در حال فعال شدن است. نوبخت خاطرنشان کرد: لازم 
است استاندار اصفهان نیز گزارش دهند که طی سالجاری چه تعداد از واحدهای 
تولیدی نیمه فعال بخش خصوصی توانستند از تسهیلات بانکی استفاده کنند و فعالتر 
شوند.  وی با بیان اینکه دومین عرصه ای که دولت وارد آن شد این است که حدود 
37 هزار میلیارد تومان  جهت افتتاح طرح ها و پروژه های عمرانی دولتی استفاده 
کنیم، اضافه کرد: برآیند این دو مولفه رشد اقتصادی است که در شش ماهه نخست 
سالجاری 6.5 درصد با نفت و 4.5 درصد بدون نفت این رشد اقتصادی حاصل شده 
است. نوبخت با اشاره به اینکه با استمرار پرداخت یارانه توانستیم طرح تحول نظام 
سلامت را انجام دهیم، گفت: هم چنین توانستیم  طرح های عمرانی را پیش ببریم 
و  طبق گزارش بانک جهانی در منطقه با ثبات ترین اقتصاد از آن ایران است. معاون 
رئیس جمهوری با بیان اینکه نکته قابل توجه این است که  سه روز قبل صندوق 
بین المللی پول اعلام کرد ایران در بین کشورهای جهان هجدهمین اقتصاد بزرگ 
جهان است، افزود: ایران از کشورهای استرالیا، هلند و امارات از نظر قدرت و حجم 
اقتصادی به مراتب رتبه بهتری دارد. نوبخت گفت: زمینه برای بروز این اقدامات مطلوب 
از بستری فراهم شد که 38 سال پیش در کشور با پیروزی انقلاب  فراهم شده است.

برای مسافرتهای نوروزی کلید خورد؛

آغاز فروش اینترنتی بلیت قطارهای نوروزی
 از دوشنبه

 روش بلیت قطارهای مسافری برای نوروز سال 96، از ساعت 17 روز یکشنبه 
17 بهمن ماه 95 به صورت غیر حضوری) اینترنتی و فروش تلفنی 1539( برای 

همه مسیرها به غیر از مسیر تهران- مشهد آغاز می شود. 
به گزارش رجا، همچنین از ساعت 7:30 روز دوشنبه 18 بهمن 1395 نیز بلیت 
قطارهای مسافری کلیه محورها به غیر از مسیر تهران-مشهد به متقاضیان عرضه 
خواهد شد. براساس این گزارش فروش بلیت قطارهای مسیر تهران- مشهد و 
بالعکس نیز از ساعت 17 روز دوشنبه 18 بهمن ماه به صورت اینترنتی و از ساعت 
7:30 روز سه شنبه مورخ 19 بهمن 1395 در کلیه نمایندگی های فروش مجاز 
سراسر کشور انجام می شود. طبق برنامه فوق عرضه بلیت  قطارهای نوروزی 1396 
طی 3 روز انجام شده که مربوط به بازه زمانی 25 اسفند 1395 لغایت 15 فروردین 
1396 می باشد. متقاضیان هنگام خرید بلیت قطارهای مسافری حتماً کارت ملی 
خود را برای ثبت کد ملی و تاریخ تولد افراد در داخل برگه های بلیت همراه داشته 
باشند. بر این اساس، خریداران بعد از دریافت بلیت، بلافاصله مندرجات آن را با 
درخواست ارائه شده مطابقت داده و در صورت مشاهده هرگونه مغایرت، سریعاً 
موضوع را به اپراتور فروش اطلاع دهند. بلیت های غیرهمنام یا مخدوش از درجه 
اعتبار ساقط بوده و دارندگان این گونه بلیت ها، مسافر بدون بلیت تلقی شده و از 

سوار شدن آنها به قطار جلوگیری به عمل خواهد آمد.
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مخالفت وزارت خارجه با حضور
 تیم کشتی آمریکا در ایران

وزارت امور خارجه ایران و مراجع ذی صلاح در کارگروه ویژه با حضور تیم   ملی 
کشتی آزاد آمریکا در رقابت های جام جهانی ایران مخالفت کردند.

افراطی آمریکا در  نژادپرستانه دونالد ترامپ، رییس جمهور   به دنبال دستور 
جلوگیری از ورود اتباع هفت کشور مسلمان از جمله ایران به خاک آمریکا، وزارت امور 
خارجه ایران نیز با حضور تیم   ملی کشتی آمریکا در جام جهانی کشتی آزاد که قرار 

است 28 و 29 بهمن ماه جاری در کرمانشاه برگزار شود مخالفت کرد.
رضا لایق، دبیر فدراسیون کشتی در گفت وگو با ایسنا، با اعلام این خبر اظهار کرد: 
وزارت امور خارجه روز گذشته )پنج شنبه( این موضوع را به فدراسیون کشتی اعلام 
کرد و ما نیز در نامه ای به اتحادیه جهانی خواستار معرفی تیم جایگزین تیم آمریکا 
شدیم. در صورتی که تیم جایگزین از سوی اتحادیه جهانی معرفی نشود رقابت های 

جام جهانی بدون حضور آمریکا و با شرکت هفت تیم برگزار می شود.
فدراسیون کشتی ایران با ارسال نامه ای به اتحادیه جهانی کشتی خواستار اعلام تیم 

هشتم و جایگزین تیم آمریکا در جام جهانی آزاد در کرمانشاه شد.
به گزارش ایسنا، در متن نامه ارسالی به نناد لالوویچ، رییس اتحادیه جهانی کشتی 

آمده است:
رقابت های جام جهانی یکی از مهم ترین رویدادهای کشتی است که در سال های 
اخیر با حضور هشت تیم برتر دنیا با جذابیت بسیار و در سطح بالایی برگزار شده است.

آقای رییس، همان طور که اطلاع دارید متاسفانه رییس جمهور جدید آمریکا، 
به تازگی در یک اقدام خارج از عرف دیپلماتیک، از ورود اتباع هفت کشور از جمله 
اتباع شریف ایرانی به این کشور، ممانعت کرده است و بالطبع در برابر این سیاست 
غیراخلاقی و غیرانسانی، بر اساس مواضع اصولی، متعارف و منطقی دولت ایران مبنی 
بر اقدام متقابل، "فدراسیون کشتی ایران" نمی تواند پذیرای تیم کشتی آمریکا در 

مسابقات جام جهانی آزاد باشد.
لذا با عنایت به زمان بسیار محدود باقی مانده تا رقابت های "جام جهانی کشتی آزاد"  
و ضرورت برگزاری مسابقات مذکور با حضور هشت تیم به طور کامل، و خارج نشدن 
رقابت ها از حد نصاب قانونی مورد نظر "اتحادیه جهانی کشتی"، لطفا نسبت به معرفی 

کشور جایگزین آمریکا، جهت حضور در جام جهانی آزاد اقدام عاجل صورت گیرد.
رقابت های جام جهانی کشتی آزاد روزهای 28 و 29 بهمن ماه در کرمانشاه برگزار 

می شود.

اس.خوزستان 2 - پدیده 1؛

دو کرنر و دو گل برای خوزستان
گل لحظات آخر طیبی کاپیتان استقلال خوزستان سه امتیاز شیرین را برای 

شاگردان پورموسوی به همراه آورد.
  استقلال خوزستان با نمایش هجومی ای که برابر پدیده داشت به گل رسید اما 
شاگردان مهاجری توانستند کار را به تساوی بکشند تا درآستانه گرفتن تک امتیاز 
خارج از خانه قرار بگیرند که محمد طیبی با پیش تاختگی خود مانع از آن شد و 

توانست استقلال خوزستان را صاحب برد کند.

پیکان 3- سپاهان 2؛

 تیرهای زهری منشا
تیم پیکان پس از پشت سر گذاشتن 4 مسابقه ناخوشایند در نیم فصل دوم، دوباره 

به پیروزی دست یافت. 
 پیکان که در سه بازی اخیر شکست خورده بود برابر سپاهان به روزهای خوب 
خود برگشت و با درخشش گادوین منشا توانست به برتری 3 بر 2 برسد؛ سپاهان 
هم پس از هفت هفته شکست ناپذیری به تیم مجید جلالی باخت تا فرصت پنجمی 

جدول را از دست بدهد.

سایپا 1 - فولاد 0؛ 

3 امتیاز با همان فرمول!
حامد شیری از روی نقطه پنالتی قفل دروازه مهرداد طهماسبی که موقعیت های 

زیادی گرفته بود را شکست تا سایپا با نتیجه یک بر صفر به برتری برسد.
 سایپا که با روند مثبت طی سه مسابقه اخیر از پایین جدول دور شده بود در این 
بازی هم مثل دو هفته قبل با تصمیم داوری صاحب پنالتی شد و با همین تک فرصت 
و گل به برتری رسید تا موقتا به رده یازدهم جدول صعود کند؛ فولاد نیز در ادامه 
ناکامی های دور برگشت این بار نتوانست مقاومت دروازه حامد لک و البته تیرک را 

بشکند و از رسیدن به یک امتیاز هم ناکام ماند.

دیدار سیاه جامگان و گسترش فولاد لغو شد
دیدار شاگردان خداداد عزیزی و گسترش فولاد تبریز به علت هوای نامساعد به 

روز بعد موکول شد. 
 دیدار تیم های سیاه جامگان و گسترش فولاد تبریز که قرار بود روز جمعه در هفته 
بیستم لیگ برتر فوتبال کشور از ساعت 15 آغاز شود، به علت بارش سنگین برف در 

مشهد مقدس لغو شد.
 بنا به دستور مسوول برگزاری مسابقات لیگ برتر، این دیدار با یک روز تاخیر و 

امروز در ورزشگاه ثامن مشهد از ساعت 15برگزار خواهد شد.

اعتراض سبزپوشان تبریزی به نتیجه دربی 

ماشین سازی: بازی با تراکتور را 3 بر صفر کنید!
باشگاه ماشین سازی تبریز در اعتراض به حکم محرومیت تراکتورسازی از نقل و 

انتقالات زمستانی خواهان 3 بر صفر شدن نتیجه دربی تبریز شد.
 دیدار تیم های تراکتورسازی و ماشین سازی در هفته نوزدهم لیگ برتر با نتیجه 
تساوی یک بر یک به پایان رسید. حالا با مشکلی که برای تیم تراکتورسازی از سوی 
فیفا به وجود آمده با محرومیت این باشگاه از فصل نقل و انتقالات باشگاه ماشین سازی 

خواهان برگرداندن نتیجه دربی تبریز شد.

فهرست 18 نفره پرسپولیس براي بازي با 
تراکتور مشخص شد

سرمربي تیم فوتبال پرسپولیس 18 بازیکن تیمش براي دیدار برابر تراکتورسازي 
را انتخاب کرد.

 برانکو ایوانکویچ 18بازیکن تیمش براي دیدار برابر تراکتورسازي را انتخاب کرد.
بر همین اساس علیرضا بیرانوند، رادوشوویچ، سیدجلال حسینی، محمد انصاری، 
الکسی  پلی یانسکی، صادق محرمی، حسین ماهینی، محسن مسلمان، رامین 
رضائیان، کمال کامیابی نیا، سروش رفیعی، سامان نریمان جهان، مهدی طارمی، وحید 
امیری، حمیدرضا طاهرخانی، احسان علوان زاده، ولادیمیر پریموف و فرشاد احمدزاده 

نفراتي هستند که پیش از دیدار برابر تراکتورسازي به اردو خواهند رفت.

داور دیدار دربی استقلال و پرسپولیس
 معرفی شد

کمیته داوران فدراسیون فوتبال، داور دیدار دربی هشتاد و چهار را معرفی کرد.
علیرضا فغانی، داور باتجربه فوتبال ایران که سابقه قضاوت فینال رقابت های 
فوتبال المپیک برزیل را در کارنامه دارد، قاضی دیدار استقلال و پرسپولیس در 
دربی هشتاد و چهارم معرفی شد. دیدار دربی هشتاد و چهارم مابین استقلال و 
پرسپولیس در هفته بیست و یکم لیگ برتر شانزدهم در روز یکشنبه 24 بهمن 

ماه برگزار خواهد شد.
حسن کامرانی فر البته در این باره با اعلام اینکه هنوز داور دیدار دربی مشخص 
نشده است گفت: به غیر از علیرضا فغانی که جزو شانس های اصلی است، خورشیدی، 
حاج ملک، زاهدی فرد، بیژن حیدری، بنیادی فر و کرمانشاهی داورانی هستند که 

قضاوت های خوبی داشته اند و می توانند داربی را سوت بزنند.
 با این حال از میان گزینه هایی که از سوی کمیته داوران برای گزینه داوری دربی 

معرفی شده اند تنها بنیادی فر قضاوت در هفته بیستم برعهده نداشت.
 بیژن حیدری نیز قضاوت جدال دو تیم پرسپولیس و تراکتورسازی را برعهده 
خواهد داشت و اینکه در دو هفته پیاپی قضاوت دیدار سرخپوشان را برعهده داشته 
باشد بعید به نظر می رسد.  زاهدی فر نیز قضاوت دیدار استقلال برابر ماشین سازی 
برعهده داشت. با این حال کامرانی فر اعلام کرد در پایان هفته بیستم و در روز دوشنبه 

قاضی دیدار دربی را معرفی خواهد کرد.

شنبه -شانزدهم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4210

 یک سایت الجزایری ادعا کرد:

توافق کی روش با فدراسیون فوتبال الجزایر
بر اساس ادعای یک سایت الجزایری سرمربی تیم ملی کشورمان تا نشستن روی 

نیمکت تیم ملی فوتبال الجزایر تنها یک گام فاصله داشته است.
 در حالی که فدراسیون فوتبال ایران در حال حل و فصل اختلافش با کارلوس 
کی روش و متقاعد کردن این مربی پرتغالی برای ماندن در پست سرمربیگری تیم ملی 
 »competition.dz« کشورمان و انصراف دادن از استعفایش است، سایت الجزایری
براساس اطلاعاتی که به دست آورده، مدعی شد که محمد رائورائوا، رئیس فدراسیون 
فوتبال الجزایر با کارلوس کی روش برای سرمربیگری تیم ملی فوتبال الجزایر به توافق 
رسیده بود، مربی که در تاریخ 7 ژانویه )18 دی( درخواست استعفای خود را به 

فدراسیون فوتبال ایران داده است.
بر اساس این گزارش، رئیس فدراسیون فوتبال الجزایر در نظر داشته تا سرمربی 

کنونی تیم ملی فوتبال کشورمان را جانشین کریستین گورکف فرانسوی کند.
این سایت الجزایری خبر داد، لازم است بدانید که کی روش و رائورائوا در ماه آوریل 
2016 )فروردین - اردیبهشت 95( بر سر تمامی مسائل با یکدیگر به توافق رسیده 
بودند، اما وقتی اخیراً این سرمربی پرتغالی درخواست استعفا و فسخ قراردادش را به 
فدراسیون فوتبال ایران می دهد، فدراسیون فوتبال ایران اعلام می کند تنها در صورتی 
موافق این استعفا خواهد بود که این مربی 63 ساله حاضر به پرداخت رقم یک میلیون 

دلاری فسخ قراردادش که در مفاد آن وجود دارد، شود.
در ادامه گزارش »competition.dz« آمده است: در نتیجه کی روش مجبور می شود 
تا پیشنهاد رائورائوا برای قبول سرمربیگری تیم ملی الجزایر را رد کند، آن هم در 
شرایطی که این دو بر سر تمامی موارد با یکدیگر به توافق رسیده بودند و تنها یک 

امضا باقی مانده بود.
رئیس فدراسیون فوتبال الجزایر قرار است در تاریخ 11 فوریه )23 بهمن( سرمربی 
جدید تیم ملی این کشور را معرفی کند. گفته می شود عبدالکریم صرار، مدافع پیشین 
تیم ملی الجزایر یکی از گزینه هایی است که شانس بالایی برای نشستن روی نیمکت 

سرمربیگری الجزایر دارد.

پرسپولیس به دنبال پیشگیری از
 محرومیت احتمالی

مسائل رخ داده در خصوص دو باشگاه استقلال و تراکتورسازی که منجر به 
محرومیت آنها از حضور در نقل و انتقالات شده، باشگاه پرسپولیس را بر آن داشته تا 

از وضعیت خود در این رابطه کسب اطلاع کند.
باشگاه استقلال باتوجه به بدهی به بازیکنان خارجی خود از حضور در نقل و 
انتقالات زمستان منع شده و این مساله برای تراکتورسازی نیز همین دردسر را در پی 
داشته تا آنها نیز با ممنوعیت فیفا مواجه شوند. بر این اساس باشگاه پرسپولیس نیز 
که چند پرونده  مالی و بدهی در فیفا علیه خود می بیند، به دنبال پیگیری است تا این 

مشکل، سرخپوشان را نیز تهدید نکند.
پندار خمارلو، مدیر روابط عمومی پرسپولیس در این رابطه گفت: »قانون فیفا اینطور 
است. به باشگاهی نامه می دهد که فلانی از شما شکایت کرده و باید دفاعیات خود را 
ارائه دهید. اگر باشگاه دفاعیات را ندهد، باید پول را پرداخت کند و اگر پول را پرداخت 

نکند، با نامه از فیفا مبنی بر محرومیت و کسر امتیاز مواجه می شود.« 
مدیر روابط عمومی پرسپولیس با اعلام اینکه "چند مورد شکایت این باشگاه را 
تهدید می کرده" گفت: »برای ما 5 مورد به این شکل ارسال شده که تا مرز کسر 
6 امتیازی نیز پیش رفته بودیم که با پرداخت آن این مساله برطرف شده. با این 
حال ما بعد از مشکلی که برای استقلال به وجود آمد، تمام ایمیل های باشگاه را 
چک کردیم اما خبری از محرومیت نبود. با این حال باز هم از مسئولان حقوقی 
باشگاه خواسته ایم تا با بررسی تی ام اس مطمئن شوند محرومیتی پرسپولیس را 

تهدید نمی کند.«
محمدعلی ترکاشوند، معاون اقتصادی این باشگاه نیز در گفت وگو با خبرنگار ما اعلام 
کرد که تمام مسائل مربوط به نامه های فیفا را بررسی خواهند کرد تا مشکلی برای 

پرسپولیس به وجود نیاید. 
در این رابطه گفته می شود پرونده های در جریان پرسپولیس در رابطه با مربیان 
پرتغالی و دیگر بازیکنان طلبکار این باشگاه در فیفا تحت بررسی قرار دارد و پاسخ 
آن در اسفندماه به این باشگاه ارسال خواهد شد. سرخپوشان که اکنون با فاصله 6 
امتیازی نسبت به دیگر مدعی قهرمانی در صدر قرار دارند، امیدوارند محرومیت فیفا 
همچون استقلال و تراکتور گریبانگیر آنها نشود و در این راه تمام مسائل پیشگیری 

آن را تحت نظر گرفته اند.

واکنش مدیرعامل سابق تراکتور 
به پرونده ژائو ویلا

مدیرعامل سابق باشگاه تراکتورسازی از جزییات پرونده شکایت ژائو ویلا ابراز 
بی اطلاعی کرد. 

گرفته شده  نظر  در  فیفا  از سوی  تراکتورسازی  باشگاه  برای  که  محرومیتی 
بابت شکایت ژائو ویلا، بازیکن پرتغالی سابق این تیم است که در زمان مدیریت 
محمدحسین جعفری در تراکتورسازی با این تیم قرارداد بست و بعد از انجام 8 مسابقه 

این تیم را ترک کرد. 
محمدحسین جعفری، مدیرعامل سابق باشگاه تراکتورسازی در این باره به ورزش 
سه گفت: »این مساله مربوط به 5 ساله پیش است و حقیقتا به خاطر ندارم قرارداد 
ژائو ویلا با ما با چه مبلغی بسته شد. اما این را می دانم که این بازیکن پرتغالی نیم 
فصل به خاطر پرداخت نشدن حق و حقوقش تراکتور را ترک کرد و شکایت خود 
را در فدراسیون جهانی فوتبال مطرح کرد. بعد از آن من از سمت مدیرعاملی باشگاه 
کنار رفتم و مدیران بعدی از جمله آقای نظمی، پیگیر شکایت این بازیکن بودند. از 
جزییات پیگیری آنها خبر ندارم و بهتر است این عزیزان درباره مشکل ایجاد شده 

پاسخگو باشند.«

روزها با امید بهبود وضعیت فوتبال ایران می گذرد اما 
روز به روز، اوضاع بدتر می شود. در آنارشیسم موجود در 
فوتبال ایران، همه، کارها را به هم پاس می دهند و عاقبت، 

یکی گل به خودی می زند.
نقایص و  از بس که درباره   رسانه ها خسته شدند 
کمبودهای فوتبال ایران نوشتند و هیچ چیزی درست 
نشد؛ از این که درباره نابه سامانی ها و نامدیریتی ها نوشتند 
و کسی تغییر نکرد؛ از ناشی گری مدیران کارنابلد نوشتند 

و به آنارشی فوتبال ایران اضافه شد.
این هرج و مرج از کجا به فوتبال ایران رسیده است؟ 
فوتبالی که خیلی قبل تر از امروز، صاحب تشکیلات 
شده و جزو قدیمی ترین اعضای فیفا است، چرا امروز با 
این وضعیت اسف بار دست و پنجه نرم می کند؟ فوتبال 
ضعیف ایران چقدر باید از نالایقی مدیرانش در رنج و 

عذاب باشد؟
فوتبال ایران از اوایل دهه 80 خورشیدی مثلا حرفه ای 
شد و قرار بود سال به سال، امکانات حرفه ای بیشتری 
واردش شود که نشد، قرار بود باشگاه ها کم کم حرفه ای 
شوند و نشد، قرار بود فوتبال ایران از آن پس، حرفه ای 
اداره شود و نشد؛ آماتوری بود و آماتوری هم ماند، فقط 
اسمش عوض شد. آمپول زنی بود که لباس جراح قلب 

را پوشید.
امسال، شانزدهمین سال فوتبال حرفه ای ایران است اما 
چیزهایی در آن رخ می دهد که در روستاهای یک کشور 
صاحب فوتبال اروپایی هم نمی افتد. استقلال تهران به 
عنوان یکی از بزرگترین تیم های ایران، در یکی از بدترین 
سال های خود از نظر نیروی انسانی، از نقل و انتقالات 
زمستانی محروم شد. بگذریم که هواداران این تیم تازه 
خاطره تلخ محرومیت چند سال قبل از حضور در لیگ 
قهرمانان آسیا به دلیل بی کفایتی مدیران وقت باشگاه را 
فراموش کرده بودند. این تیم به مشکل برخورد و معلوم 
نشد بالاخره تقصیر اصلی بر گردن کیست. فدراسیون 
استقلال  باشگاه  یا  داده  انجام  غلط  را  کارش  فوتبال 

ناشی گری کرده است.
روز )جمعه(، خبر رسید که تراکتورسازی هم از نقل و 
انتقالات زمستانی محروم بوده است؛ مدیران تراکتورسازی 
در نیم فصل، امید عالیشاه، احمد نورالهی و ... را به تیمشان 

اضافه کردند و وقتی خواستند قرارداد سجاد شهباززاده را 
ثبت کنند و نیاز به TMS داشتند، متوجه شدند که فیفا 
آنها را از نقل و انتقالات زمستانی محروم کرده و حالا 
منتظرند که ببینند تکلیف بازی هایی که با بازیکنان جدید 

انجام داده اند چه می شود.
درست مانند استقلال و تراکتورسازی، پرسپولیس هم 
پرونده قطوری درباره بدهی به یک فرد خارجی در فیفا 
دارد و دور از ذهن نیست که این باشگاه هم از نقل و 
انتقالات محروم باشد. صدرنشین لیگ برتر در نیم فصل، 
سروش رفیعی و سامان نریمان جهان را به خدمت گرفته و 
در چند بازی هم از آنها استفاده کرده و حالا ممکن است 
بلای تراکتورسازی، سر سرخ پوشان هم بیاید و چندین 

امتیاز از این تیم کسر شود.
حالا پاسخ گوی این افتضاح مدیریتی کیست؟ آیا هر 
کدام از این دو باشگاه به صورت جداگانه "گاف" داده اند 
و در چاه افتاده اند یا اشتباه فدراسیون فوتبال آنها را به 

مسلخ کشانده است؟
مسئولان فدراسیون فوتبال از اصل ماجرا خبر ندارند، 

یعنی ادعا می کنند که بی خبرند. مسئول کمیته حقوقی 
بی خبر است و موضوع را به کمیته بین الملل حواله 
می دهد، این یکی هم اتفاقا خبر ندارد و پاسخ را به کمیته 
انضباطی پاس می دهد، نهاد قضایی فدراسیون فوتبال که 
اصلا از ماجرا خبر ندارد و دیگر بخش ها را مقصر می داند. 
در مجموع، فدراسیون فوتبال می گوید نامه ای به دستش 
نرسیده که از محرومیت تراکتورسازان خبر بدهد و مدعی 
است که فیفا نخست خود باشگاه ها را مطلع می کند پس 

توپ را به زمین باشگاه ها می اندازد.
وضعیت مدیران فوتبال ایران مثل یک تیم فوتبال 
محلی است که از قوانین حرفه ای فوتبال بی اطلاع اند 
ولی برای رقابت با تیم های حرفه ای در یک محل جمع 
می شوند تا بازی کنند؛ چون کار را بلد نیستند مدام 
توپ را به هم پاس می دهند و کسی رو به جلو حرکت 
نمی کند، عاقبت هم یکی از پرادعاترین اعضای گروه، توپ 

را وارد دروازه خودی می کند و ...
با این شیوه مدیریت، فوتبال ایران، بازنده همه میدان ها 

خواهد بود.

هیچ کس پاسخ گوی هرج و مرج نابودکننده فوتبال ایران نیست

تیکی تاکای فدراسیون و گل به خودی باشگاه ها

مهاجم پیشین استقلال تهران امیدوار است در دیدار پلی آف لیگ قهرمانان آسیا، تمام 
مردم ایران به حمایت از این تیم برابر السد قطر بپردازند.

رضا عنایتی در گفت وگو با "ورزش سه" پیرامون آغاز فعالیت اش به عنوان مربی در کنار 
صمد مرفاوی، پیروزی مقابل ذوب آهن، بازی استقلال مقابل السد قطر و ... صحبت کرد.

* برد مهمی برابر ذوب آهن به دست آوردید.
سه امتیازی از اصفهان گرفتیم که خیلی وقت بود خیلی از تیم ها آرزو داشتند برابر تیم 
خوب و منسجم ذوب آهن کسب کنند؛ در طول بازی سرتر از ذوب آهن بودیم و موقعیت های 
بسیار خوبی داشتیم؛ شرایط به گونه ای پیش رفت که بازی را خوب شروع کردیم و به پایان 
بردیم؛ قبل از گلزنی هم فرصت هایی داشتیم که تیرک دروازه مانع از گلزنی ما شد؛ سه امتیاز 
فوق العاده مهم گرفتیم؛ تیم ما به هماهنگی فکری و تاکتیکی رسیده و بچه های تیم نیز 

شرایط حساس را درک کردند تا به برتری برسیم.
* چه شد مربی صبا هم انتخاب شدید؟

طبق صحبت هایی که با مدیرعامل باشگاه انجام دادیم قرار شد از این به بعد اگر کاری از 
دستمان بربیاید انجام دهیم؛ برای موفقیت یک مجموعه همه باید کنار هم باشند؛ از من 
خواسته شد و بنده نیز اطاعت امر کردم تا ان شاالله به تیم هم کمک کنم و کارمان عملا از 

دیروز برابر ذوب آهن شروع شد.
* شروع کار کنار مرفاوی چطور است؟

من و آقای مرفاوی چندین سال است یکدیگر را می شناسیم و کاملا به خصوصیات و 
روحیات یکدیگر آشنایی داریم؛ مطمئنا دست به دست هم می دهیم تا شرایط خوبی رقم 
بزنیم و بتوانیم شرایط صبا را بهبود ببخشیم؛ مطمئن باشید هماهنگی خوبی بین ما خواهد 

بود.
 * صبا عملکرد خوبی در نیم فصل دوم داشته است. با این شرایط فکر می کنید 

در لیگ برتر بمانید؟
100 درصد، اصلا شک نکنید و قبلا هم این موضوع را گفته بودیم؛ همش نمی گوییم 
شانس اما برای موفقیت نیز باید کمی چاشنی شانس نیز کنار کار باشد که متاسفانه در 
نیم فصل اول این اتفاق نیفتاد و از طرف دیگر در سه، چهار بازی وحشتناک از مسئله داوری 
ضربه خوردیم؛ این مسائل موجب شد امتیازات زیادی از دست بدهیم؛ از طرف دیگر وقتی 
هم تیمی از نظر روحی و روانی شرایط بحرانی دارد زمان می برد به شرایط آرمانی برگردد؛ 
غیر از دیدار با سپاهان که بارها گفتیم بدترین نمایش ما بود و استحقاق شکست داشتیم، در 
مسابقات دیگر کمی شانس نداشتیم؛ با این حال نمی شود همه چیز را گردن شانس بیندازیم؛ 

برای موفقیت باید تلاش بیشتری انجام دهیم و اشتباه کمتری داشته باشیم.
بچه های ما فعل خواستن را صرف و عزمشان را جزم کردند تا ان شاالله بتوانند اتفاق خوبی 

رقم بزنند؛ دیروز هم نتیجه گرفتن ما شروع شد و امیدواریم این نتایج ادامه دار باشد.
* هفته آینده با سیاه جامگانی بازی دارید که رقیب صبا در پایین جدول است؛ 

این بازی را چطور می بینید؟
بازی فوق العاده حساس بوده و 6 امتیازی با سیاه جامگان داریم که مستقیم با حریفمان 
است؛ این رقیب قابل احترام است ولی ما نیز چاره ای جز امتیاز گرفتن نداریم؛ باید در 
این هفته تلاش کنیم، تمرکز خود را بالاتر ببریم و در باد پیروزی مقابل ذوب آهن نباشیم 
چون هنوز اتفاقی برای ما نیفتاده است؛ برد خوبی کسب کردیم اما هنوز جایگاهمان در 
جدول تغییر نکرده و تا زمانی که در جدول بالا نرویم یعنی کاری انجام نداده ایم؛ فعلا 
عقب افتادگی های نیم فصل اول را جبران می کنیم و این مسابقه پیش رو برای ما اهمیت 
زیادی دارد و حیاتی است؛ علی رغم اینکه احترام زیادی برای تیم شهرم و مردم مشهد قائل 

هستم اما برای برد و کسب سه امتیاز وارد زمین می شویم.
* خریدهای صبا هم کمک زیادی به تیم کردند.

بازیکنانی جذب کردیم که دارای شخصیت فوتبالی، حقیقی و مهم تر از همه انسانی 
هستند؛ کسانی به صبا آمدند که از نظر فنی قابل احترام بوده و از نظر فهم تاکتیکی، تکنیکی 
و فن فوتبالی در سطح خوبی قرار دارند که این مسئله می تواند به صبا کمک کند؛ بازیکنان 

جدید نیز آمدند تا به تیم کمک کنند و اطمینان دارم این اتفاق می افتد.
* بازی استقلال با السد در پلی آف لیگ قهرمانان را چطور می بینید؟

بازیِ استقلال مقابل السد مسابقه ای ملی است و اصلا نباید به رنگ ها توجه کرد؛ از همه 
هواداران و مردم خوب کشورمان می خواهم از استقلال حمایت کنند؛ خود ما هم اگر تمرین 
نداشته باشیم ان شاالله به ورزشگاه خواهیم رفت تا حمایت کنیم و پیروزی خوبی به دست بیاید 
و استقلال نماینده ایران در جام باشگاه های آسیا شود؛ بالاخره بعد از سال ها که ذوب آهن به 
فینال آسیا رسید، امیدوار هستیم امسال هم دوباره این اتفاق بیفتد چون واقعا خسته شدیم 
آنقدر نتیجه نگرفتیم؛ همیشه می گوییم بهترین هستیم اما متاسفانه تیم های باشگاهی ما به 

فینال نمی رسند که ان شاالله به کمک یکدیگر یک تیم ایرانی به این موفقیت برسد.
* به نظر شما استقلال توانایی پیروزی برابر السد را دارد؟

نیروی جوان استقلال با تیم هماهنگ شدند و به علیرضا منصوریان و تیم کمک می کنند؛ 
امیدوار هستم روند خوب استقلال ادامه داشته باشد.

  شک نکنید صبا در لیگ برتر می ماند؛

عنایتی: همه ایران هوادار استقلال باشند

سومین پیروزی صبا با شکست ذوب آهن رقم  خورد

شاهکار صبا در اصفهان با شلیک حسینی
تیم فوتبال صبای قم در هفته بیستم لیگ برتر با پیروزی مقابل 
ذوب آهن اصفهان، سومین پیروزی خود را در طول این فصل رقم 

زد. 
دیدار تیم های ذوب آهن اصفهان و صبای قم از ساعت 17 روز 
)پنجشنبه( با قضاوت اشکان خورشیدی و کمک علیرضا ایلدروم 
و علی اکبر عظیم پور در ورزشگاه فولاد شهر اصفهان آغاز شد که 
صبای قم با تک گل دقیقه 84 مهدی حسینی  بازیکن قمی الاصل  
خودموفق شد پس از هفته ها ناکامی به یک پیروزی دست یابد.البته 
این پیروزی تغییری در جایگاه پانزدهم صبای 16 امتیازی نداشت.

ذوب آهن که با پیروزی روز پنجشنبه  استقلال به رده چهارم 
سقوط کرده با این شکست و با 33 امتیاز بهترین فرصت را برای 
بازپس گیری رده سوم از دست داد.قاسم دهنوی )دقیقه 21( از 

صبای قم تنها بازیکنی بود که از داور کارت زرد گرت.
ترکیب ذوب آهن اصفهان: رشید مظاهری، محمد نژادمهدی، 
وحید محمدزاده، علی حمام)75- محمدرضا حسینی(، مهرداد 
قنبری، مهدی مهدی پور، دانیال اسماعیلی فر، ربیع عطایا)61- 
جری  و  تبریزی  مرتضی  پهلوان،  احسان  رجب زاده(،  مهدی 

بنگستون)82- یاسر فیضی(
ترکیب صبای قم: محسن فروزان، حنیف عمران زاده، میرهانی 
هاشمی، امید نظامی پور، حمیدرضا دیوسالار، مهران امیری )52- 
میلاد ابطحی(، سید مهدی حسینی، قاسم دهنوی، کیوان امرایی، 
امید جهانبخش)72- محمد بائوج رضایی( و مهرداد بایرامی)83- رضا 

عنایتی(
مرفاوی: یک تیم منظم را شکست دادیم

 سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: خلاء تمرینی مان به دلیل 
شباهت ذوب آهن به پرسپولیس برطرف شد. 

صمد مرفاوی پس از برتی یک بر صفر مقابل ذوب آهن اظهار 
داشت: بازی خیلی خوبی بود. می دانستیم که با تیمی بازی داریم 
که چند ساله کنار هم بازی می کنند. ذوب آهن منظم بود و 
فوتبال را به خوبی انجام داد و با برنامه بود. برای این بازی یک 
روز تمرین کرده بودیم به خاطر مشکلات. زمانی نداشتیم که در 
مورد ذوب آهن کار تاکتیکی انجام دهیم. با توجه به شباهاتی که 
ذوب آهن شبیه پرسپولیس بود، توانستیم آن خلاء بی تمرینی 
خود را پر کنیم.وی ادامه داد: نکات فنی که گقتی به خوبی 
در نیمه اول اجرا و ذوب آهن را کنترل کردند و موقعیت خوب 

داشتیم.سرمربی صبای قم ادامه داد: از بازیکنانم تشکر می کنم که 
که با تمام وجود تلاش کردند و توانستند یک تیم خوب و منظم را 
شکست دهند و سه امتیاز را بگیرند.وی در مورد جذب 2 بازیکن 
مطرح عنوان کرد: هنوز صحبتی نداشته ایم. بیرون از مجموعه 
ما این مسئله وجود دارد، اما هنوز در باشگاه مان اتفاقی نیفتاده 
است.مرفاوی در خصوص داوری گفت: معمولا تیمی که می برد 
از داوری راضی است. نمی گویم که به نفع یا ضرر ما بود، اما داوری 

امروز مشکلی نداشت و خوب بود.
عنایتی: صبا را به جایگاه خوبی می رسانیم 

کاپیتان و مربی تیم فوتبال صبای قم  نیز در خصوص  این بازی 
گفت: من به عنوان مربی - بازیکن فعالیت می کنم اما سعی می کنم 

بیشتر به مرفاوی کمک کنم. 
رضا عنایتی ، در خصوص اینکه روز چهارشنبه با تیم صبا به 
اصفهان سفر نکرده بود و چطور در بازی روز  پنجشنبه به میدان 
رفت، گفت: صحبت هایی با مدیریت باشگاه انجام دادم و صبح 
پنجشنبه به همراه آقای کشوری فرد تهران را به مقصد اصفهان ترک 

کردیم و به تیم اضافه شدیم.وی افزود: من قرار بود از صبای قم جدا 
شوم اما مدیریت با خواسته من مخالفت کرد و پیشنهاداتی صورت 
گرفت که قرار شد دست به دست هم بدهیم و خدا را شکر که 
استارت بدی نزدیم و تفکرات مان را روی هم گذاشتیم و امیدوارم در 
10 بازی آینده بتوانیم با همفکری صبا را به جایگاه خوبی برسانیم.

عنایتی افزود: در هر صورت یک نفر باید کنار آقای مرفاوی قرار 
می گرفت و از من خواستند که تا پایان فصل به عنوان مربی در 
کنار آنها باشم.وی در پاسخ به این سؤال که آیا در این تیم به عنوان 
مربی بازیکن فعالیت می کند، گفت: بیشتر در نقش مربی هستم 
تا بازیکن اما دیدید که در بازی روز گذشته در دقیقه 78 به زمین 
آمدم و فکر می کنم پاقدم بدی هم نداشتم. هر موقع از من بخواهند 
به زمین بروم کوتاهی نخواهم کرد و مثل همیشه تلاشم را انجام 
می دهم.عنایتی در خصوص پیروزی خوب صبا مقابل ذوب آهن در 
اصفهان گفت: خوشبختانه تیم ما با هماهنگی روحی و روانی رسیده 
و ما عملکرد بسیار خوبی داشتیم و من مطمئن هستم در ادامه 
راه با همین شرایط می توانیم تیم را به موقعیت خوبی در جدول 

رده بندی برسانیم.
عمران اده : هم قسم شدیم صبا در لیگ بماند

عمران زاده مدافع تیم فوتبال صبای قم  نیز در مورد برتری یک 
بر صفر صبا مقابل ذوب آهن اظهار داشت: مقابل تیم با تجربه و 
خوب ذوب آهن بازی سختی را داشتیم کادر فنی تمام نکاتی را که 
خواسته بود در زمین پیاده کردیم هرچقدر که در بازی با پرسپولیس 
موقعیت های مان به گل تبدیل نشد در این بازی بهتر بود و علاوه بر 
یک گل می توانستیم بیشتر هم بزنم امیدوارم همین روند در ادامه 

لیگ هم باشد.
وی گفت: صبا در نیم فصل اول خیلی بدشانس بود و بیشتر گل ها 
را در دقایق آخر می خورد خوشبختانه با اضافه شدن چند بازیکن 
از جمله خود من تلاش می کنیم و هم قسم شده ایم صبا در لیگ 
بماند چون اگر نباشد دیگر استقلال یا پرسپولیس به قم نمی آیند. 
امیدوارم هواداران به غیر از بازی با سرخابی ها که استثنا هستند در 

سایر مسابقات ما را تشویق کنند.
بازیکن سابق استقلال در مورد اینکه این تیم سه شنبه با السد 
قطر بازی دارد و آیا به ورزشگاه می روی یا نه، گفت: اگر بازی نداشته 

باشیم 100 درصد می روم استقلال خانه ما است.
 فروزان:  مقابل ذوب آهن به حق مان رسیدیم 

محسن فروزان دروازه بان تیم فوتبال صبای قم نیز  در مورد برتری 
یک بر صفر صبا مقابل ذوب آهن اظهار داشت: به این 3 امتیاز نیاز 
داشتیم اگر در نیمه اول توپ مان از روی خط دروازه ذوب آهن بیرون 
کشیده  نمی شد و به گل می رسیم می توانستیم راحت تر بازی را 

ادامه دهیم.
وی افزود: ذوب آهن تیم خوبی است که در بالای جدول قرار 
دارد بردن آنها در اصفهان کار بزرگی بود فکر می کنم امروز پیروزی 

حق مان بود و به آن رسیدیم.
دروازه بان تیم صبا قم با اشاره به بازی با پرسپولیس گفت: در آن 
مسابقه هم حق ما برد بود اگر در نیمه اول پنالتی  ما گرفته می شد و 

یک توپ دیگر وارد دروازه می شد به پیروزی می رسیدیم.
فروزان با اشاره به شرایط صبا در نیم فصل دوم گفت: در نیم فصل 
دوم کادر فنی چند بازیکن جدید جذب کرده و همه تلاش می  کنیم 

که صبا به نتایج خوبی برسد.
وی در مورد عملکرد داوری نیز گفت: عملکرد آنها خوب بود و 

هیچ مربی یا بازیکنی هم اعتراض نداشت.



5 علمی و سلامت 

 اگر کبد چرب دارید از قلبتان مراقبت کنید!

عضو انجمن گوارش و کبد ایران و استاد دانشگاه علوم پزشکی 
تهران گفت: تغذیه نامناسب، ورزش نکردن و کم تحرکی، با ابتلای 
کبد چرب ارتباط مستقیم دارد؛ بنابر این بررسی سبک زندگی 

بیماران مبتلا، حائز اهمیت است.
 فوق تخصص گوارش و کبد گفت:  کبد چرب بیش از اینکه یک 

بیماری باشد، مسئله ای اجتماعی است.
کبد چرب، تجمع بیش از حد چربی در کبد است؛ بدین معنا 
که ممکن است در حالت عادی میزان چربی کبد، پنج درصد 
باشد ولی گاهی از این میزان، بیشتر می شود و به 30 تا 40 
درصد نیز می رسد و در نتیجه تجمع بافت چربی در سلول های 

کبد ایجاد می شود.
این بیماری از نوع بیماری های داخلی است و نحوه تغذیه و 
چاقی افراد در آن تاثیر بسیار دارد و همچنین بیماری شایع در 
جامعه است به طوری که حدود 30 درصد از افراد ممکن است 
کبد چرب داشته باشند که مهمترین علت آن افزایش وزن، دیابت 

و مصرف برخی داروهاست.
این فوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد:  مبتلایان به کبد 
چرب ممکن است هیچ علامتی نداشته باشند و فقط سنگینی 
و درد خفیفی را در قسمت راست شکم احساس کنند و چون 
علامت مهمی ندارد ممکن است ناشناخته باقی بماند. فردی که 
این بیماری را دارد ممکن است خودش از آن بی اطلاع باشد و 
از این جهت گاهی افرادی که مبتلا به کبد چرب هستند دچار 

نارسایی کبد می شوند.
وی اضافه کرد: کبد چرب به طور مستقل بیماری محسوب نمی 
شود و علامتی از بیماری های زمینه ای دیگر از جمله چاقی، فشار 
خون، عدم فعالیت و رژیم غذایی نامطلوب است و در مواردی هم 
که بیمار، چاق نیست و یا دیابت ندارد ممکن است بیماری های 
داخلی، اختلالات هورمونی، متابولیک یا عفونت های ویروسی و 

مصرف داروها باعث ایجاد کبد چرب می شود.
این فوق تخصص گوارش و کبد با تاکید بر اهمیت تشخیص 
به موقع بیماری و تشخیص علل کبد چرب گفت: اینکه آیا کبد 

چرب عارضه مهمی است یا خیر باید گفت هم می تواند خطرناک 
باشد و هم نه و این موضوع بستگی دارد به اینکه علت آن چه 
باشد و چطور پیشرفت کند. گاهی کبد چرب به نارسایی کبدی 
و سرطان کبد هم منجر می شود ولی اگر قند و وزن افراد کنترل 
شود، خطرناک نخواهد بود و نباید در این خصوص ترس ایجاد 

شود.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران اضافه کرد: اصطلاح کبد 
چرب در کشورهای غربی با کشور ما تفاوت هایی دارد؛ در غرب 
علت کبد چرب غالبا مصرف مشروبات الکلی است ولی در ایران 

اصطلاح کبد چرب غیرالکلی مطرح است.
** مبتلایان به کبد چرب، اغلب کارمند هستند

این فوق تخصص گوارش و کبد گفت: براساس بررسی ها و 
میزان مراجعات در مورد بیماری کبد چرب باید گفت این بیماری 
در بین شاغلان و کارمندان پشت میز نشینی که معمولا زمان 
صرف ناهار را در محل کارند و تحرک و فعالیت کمتری دارند به 

مراتب بیشتر است.
اظهارکرد:  ای  تغذیه  های  مورد سبک  در  فیروزی،  صابری 
غذاهای ایرانی معمولا پرکالری هستند و باید دقت کرد که غذای 
مصرفی، چرب نباشد، همچینن حجم غذا، کم و میزان کالری 
دریافتی مورد توجه باشد؛ به عنوان نمونه مصرف نوشابه یکی از 
علل کبد چرب است چون قند بالایی دارد و میزان کالری دریافتی 

آن زیاد است.
وی ادامه داد: هر میزان انرژی که از طریق غذا وارد بدن می شود، 
بخشی از آن استفاده شده و بخشی دیگر ذخیره می شود و انرژی 
ذخیره شده در کبد، ماهیچه و پوست به مدت طولانی باقی می 
ماند حال با فرض اینکه روزانه 10کیلوکالری در بدن ذخیره شود، 
در یک سال مقدار انرژی ذخیره شده زیادی در بدن باقی می ماند.

صابری فیروزی درخصوص تاثیر مصرف الکل بر کبد چرب 
اظهار کرد: کسانی که کبد چرب دارند مطلقا نباید مشروبات الکلی 
مصرف کنند چراکه مصرف الکل احتمال ابتلا به کبد چرب را 

چندین برابر می کند .

وی گفت: خوشبختانه بیماری کبد چرب الکلی )کبد چرب که 
به دلیل مصرف مشروبات الکلی باشد( در کشور کم است و طبق 
آماری که از میان بیمارانی که دچار نارسایی کبد هستند، موجود 
است، در میان خانم ها یک درصد و در مورد آقایان چهار درصد از 

این افراد مصرف کننده الکل بودند.
** کسانی که کبد چرب دارند مراقب قلب و عروق باشند

صابری فیروزی تاکید کرد: کسانی که کبد چرب دارند مراقب 
قلب و عروق باشند چرا که این عوامل بیشتر باعث مرگ این افراد 
می شود و کسی که کبد چرب دارد باید فشار خون، چربی، قند 

خون نیز مورد آزمایش و بررسی قرار گیرد.
وی خاطرنشان کرد: یک سوم از مراجعان و بیماران کبد چرب، 
بیماری پیشرفته دارند و دچار نارسایی کبدی می شوند؛ این افراد 
ممکن است که در گذشته چاق بوده یا سابقه فشارخون و یا دیابت 

در خانواده را داشته باشند.
وی در ادامه گفت: علل مرگ در میان افرادی که کبد چرب 
دارند ابتدا آنان به بیماری های قلبی و عروقی، سپس سرطان های 
خارج از کبد از جمله سرطان روده، لوزالمعده، مری و معده و حتی 
سرطان های غیرگوارشی و سومین علت مرگ، کبد چرب است.

صابری فیروزی اظهار کرد: انجمن چاقی و دیابت اروپا و به طور 
کلی در راهنمای بالینی اروپایی توصیه کرده است که افراد بالای 
50 سال برای کبد چرب بررسی شوند، همچنین کسانی که 
چاقی، دیابت و یا اختلال در آزمایش کبدی دارند نیز از نظر کبد 

چرب باید مورد بررسی قرار گیرند.
** سه تا چهار ساعت در هفته ورزش کنید

صابری فیروزی درباره تاثیر ورزش وتحرک بدنی به عنوان 
اقدامی شایسته برای پیشگیری از کبد چرب افزود: به افراد توصیه 
می شود سه تا چهار ساعت در هفته ورزش کنند و یا پنج روز در 
هفته روزی نیم ساعت فعالیت بدنی داشته باشند که البته لازم 
نیست نیم ساعت به طور یک جا باشد بلکه می تواند در طول روز 

به طور متناوب انجام شود.
وی ادامه داد: افرادی که کبد چرب دارند به تدریج ورزش را در 

برنامه روزانه خود اضافه کنند و نکته مهم این است که اگر کسی 
ورزش کند اما وزنش کاهش پیدا نکند، باز هم کبد چرب او بهبود 
خواهد داشت در واقع به دلیل فعال شدن متابولیسم بدن ، چربی 

کبد پاک می شود.
این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران پیشنهاد داد که برای 
نهادینه سازی ورزش در جامعه، دولت به ورزش، یارانه یا سوبسید 
دهد تا به دلیل هزینه های بالای باشگاه ها و اماکن ورزشی، ورزش 

کردن برای افراد جامعه مسئله ساز نباشد.
صابری فیروزی با تاکید بر اهمیت تغذیه در امکان ابتلا به بیماری 
ها گفت: ممکن است ژنتیک خیلی از بیماری ها در بدن ما باشد 
ولی نحوه زندگی موجب بروز بیماری می شود و در واقع خیلی 
از ژن بیماری هایی که در نسل های قبل خاموش بوده است در 
نسل جدید ممکن است فعال شود. در مورد موضوع تغذیه، واقعاً 
در خانواده های ما رقابت وجود دارد و همه سعی دارند تا مهمانی 

های مفصل با سفره های رنگین برگزار کنند.
این فوق تخصص کبد و گوارش اظهار کرد: طرح های ملی 
زیادی درباره شیوع بیماری ها انجام شده و بهتر است تا درخصوص 
درمان نیز طرح هایی اجرا شود و با شناسایی افرادی که کبد چرب 
دارند، برنامه سبک زندگی شامل تغذیه و ورزش ارائه و نتیجه 
نیز پیگیری شود اما چنین طرح هایی تاکنون نداشتیم که البته 

اجرای این نوع طرح ها بسیار مشکل است.
صابری فیروزی با تاکید بر اینکه فرهنگ سازی تاثیر بسیار زیادی 
در کنترل خطر بیماری ها دارد، افزود: اگر بتوانیم از دبستان ها و 
دبیرستان ها فرهنگ سازی کنیم تا مردم رژیم غذایی را رعایت 
کنند و فعالیتشان را بیشتر کنند، این امر ریال قطعاً می تواند مؤثر 
باشد چراکه خیلی از اینها نیاز به دارو ندارند و با اصلاح سبک 

زندگی درست می شود.
وی بهترین و مؤثرترین درمان مبتلایان به کبد چرب را فعالیت 
ورزشی و رژیم غذایی دانست و گفت: من به بیمارانم می گویم که 
داروها در صورتی مؤثر است که رژیم غذایی درست داشته باشند 
و ورزش کنند چون ورزش به اضافه رژیم غذایی خیلی خیلی مؤثر 

است تا اینکه ما بخواهیم دارو بدهیم.
صابری فیروزی اضافه کرد: ما باید به صورت ملی به مشکل 
کبد چرب نگاه کنیم و از نظر تغذیه رعایت کنیم یعنی به جای 
غربالگری بیماری و سونوگرافی افراد، بهتر است که رژیم غذایی 
مان را درست کنیم، میزان کالری غذاهایمان را تنظیم کنیم، 
ورزش کنیم و امکانات ورزشی را برای افراد فراهم کنیم؛ اینها 
کارهایی هستند که هم از کبد چرب پیشگیری می کند و هم از 
مسائل قلبی و سرطان ها جلوگیری می کنند و بدین صورت ما با 

یک تیر چند هدف را دنبال می کنیم.
این فوق تخصص کبد و گوارش اظهار کرد: تبلیغاتی راجع به 
داروهای گیاهی می شود که هنوز ثابت نشده است که آیا بر کبد 
چرب مؤثر هستند یا خیر. آن چه که راجع به تبلیغات دارویی 
وجود دارد ممکن است مبتنی بر منافع اقتصادی باشد که در 
خیلی از موارد شرکتی که دارو می سازد باید تبلیغ کند ولی اینکه 
چقدر این داروها مؤثر است مهم است؛ در رابطه با کبد چرب 
دارویی که مؤثر باشد هنوز اثبات نشده است و در این خصوص 
مردم باید اطلاعات و آگاهی خود را بالا ببرند و فریب تبلیغات را 
نخورند.  صابری فیروزی تصریح کرد: بیماری کبد چرب نباید 
بزرگ شود که 30 درصد مردم کبد چرب دارند، چرا که اکثر اینها 
خیلی راحت کنترل می شود و نباید در جامعه استرس ایجاد شود 
و ضروری است تا بیشتر به سمت پیشگیری و تشویق به فعالیت و 

کنترل عواملی مانند قند، چربی و فشار خون برویم.

 این سبزی را خام بخورید تا سرطان نگیرید!
شاید شما هم شنیده باشید که نوعی آنتی اکسیدان به نام لوتئین برای چشم ها مفید 
است، اما مطالعات علمی چنین چیزی را تایید نکرده اند. با این حال، همین مطالعات 

نشان می دهند که لوتئین می تواند در مقابل سرطان از انسان ها محافظت کند.
شاید شما هم شنیده باشید که نوعی آنتی اکسیدان به نام لوتئین برای چشم ها مفید 
است، اما مطالعات علمی چنین چیزی را تایید نکرده اند. با این حال، همین مطالعات 
نشان می دهند که لوتئین می تواند در مقابل سرطان از انسان ها محافظت کند. اسفناج، 
سبزی مهمی است که مقدار قابل توجهی از لوتئین، زیگزانتین و کاروتنوئیدها برای بدن 
فراهم می کند. البته اسفناج خام یا کمتر پخته شده، حاوی لوتئین بیشتری است. این 
مواد مهم، مولکول های ناپایدار )رادیکال های آزاد( را قبل از آسیب رسانی به سلول های 
بدن، از بین می برند. بعضی از مطالعات نشان داده اند که همین عناصر می توانند از افراد 
در مقابل سرطان های دهان، مری و معده محافظت کنند. مطالعات دیگری هم نشانگر 
این هستند که کاروتنوئیدهای موجود در اسفناج، خطر ابتلا به سرطان های تخمدان، 
ریه،  اندومتریال و کولورکتال را کاهش می دهند. نکته دیگر این که اسفناج خام یا 
کمتر پخته شده، حاوی لوتئین بیشری است. از آن جایی که فولات و فیبر زیادی در 
اسفناج وجود دارد، محققان فکر می کنند که مصرف این سبزی می تواند خطر ابتلا به 
 DNA سرطان های زیادی را کاهش بدهد. فولات در تولید سلول های جدید و ترمیم
به بدن کمک می کند. این نکته خصوصا در سن باروری برای زنان مهم است، چون 

می تواند از مبتلا شدن جنین به نقص لوله عصبی جلوگیری کند.

5 خوردنی که نباید با معده خالی مصرف شوند
متخصصان تغذیه و سلامت به پنج ماده غذایی اشاره کرده اند که اگر با معده خالی 

مصرف شوند می توانند بروز مشکلات گوارشی را به همراه داشته باشند.
 گرسنگی اغلب ما را ترغیب می کند که در لحظه تصمیمات اشتباهی در انتخاب 
مواد غذایی مصرفی بگیریم و ممکن است خوردنی که در این مواقع انتخاب می کنیم 
هم منجر به سیری شود و هم طعم و مزه رضایت بخشی داشته باشد اما معلوم نیست 

که در آن زمان همین ماده غذایی با معده ما سازگار باشد یا نه.
یکی از بزرگترین اشتباهات در تغذیه مصرف برخی از مواد غذایی خاص با معده 
خالی است که می تواند منجر به بروز مشکلات و ناراحتی های گوارشی نظیر زخم  

معده،برگشت اسید معده یا یبوست شود.
 پنج غذایی که مصرف آنها با معده خالی می تواند مشکل ساز شود عبارتند از:

1- گوجه فرنگی
سطح بالایی از اسید تانیک در گوجه فرنگی وجود دارد که منجر به افزایش اسید 
معده می شود. مصرف گوجه فرنگی با معده خالی منجر به ایجاد زخم معده خواهد شد.

۲- نوشابه
نوشابه حاوی قند زیادی است و نوشیدن آن با معده خالی اشتباه بزرگی است، 
زیرا قند آن مستقیم وارد جریان خون شده و منجر به افزایش فشارخون می شود. 

همچنین موجب نفخ و کاهش سوخت و ساز بدن می شود.
۳- سبزیجات سبز

با اینکه همه بر این باورند که سبزیجات برگ سبز خواص زیادی دارند، گاهی در 
زمان مصرف آن اشتباه و آن را با معده خالی مصرف می کنند. مصرف سبزیجات سبز 

منجر به سوزش سردل و درد شکمی می شود.
۴- ماست

یکی از رایج ترین انتخاب ها برای صبحانه ماست است در حالی که ماست حاوی 
باکتری هایی است که منجر به کشته شدن باکتری های خوب در معده  شده، معده را 

اسیدی کرده و نفخ ایجاد می کند.
5- مواد غذایی تند

از دیگر خوردنی هایی که نباید با معده خالی مصرف شوند، غذاهای تند و تیز است 
که به دیواره معده آسیب می رسانند و منجر به ترشح بیش از اندازه اسید معده 
می شوند و در نتیجه در دیواره معده و مخاط روده اخلال ایجاد می کنند. تحریک 

دیواره معده نیز منجر به زخم معده می شود.

مصرف میوه های ترش برای زخم معده 
ممنوع!

در زخم های معده به دلیل ترشح بیش از حد اسید بهتر است ترکیبات غذایی 
اسیدی مثل مرکبات به دلیل میزان بالای اسید سیتریک، کیوی و برخی میوه های 

ترش در دوره حاد بیماری مصرف نشود.
برای مقابله با زخم در معده برخی راهکارهای درمانی موثر برایتان در نظر داریم 
برخی غذاها می توانند باعث تشدید این عارضه شوند سوزش معده با مصرف برخی 
خوراکی ها و موادغذایی افزایش پیدا خواهد کرد اگر مبتلا به این عارضه هستید بهتر 
است بیشتر به سلامتی تان اهمیت دهید . در زخم های معده به دلیل ترشح بیش از 
حد اسید بهتر است ترکیبات غذایی اسیدی مثل مرکبات به دلیل میزان بالای اسید 
سیتریک، کیوی و برخی میوه های ترش در دوره حاد بیماری مصرف نشود. همچنین 
برخی مواد غذایی مثل فرنی یا حتی خود شیر به دلیل خاصیت تامپونی که دارند 
باعث خنثی سازی میزان اسید معده می شوند و می توان توصیه به مصرف آن ها در 
زخم معده نمود. همچنین مصرف غذا با فاصله زمانی کوتاه چون مانع بر تاثیر اسید 
بر مخاط معده و سوزش بیشتر خواهدشد توصیه می گردد. باید توجه کرد که بیشتر 
مشکلات گوارشی از استرس ناشی می شوند بنابراین توصیه به کاهش استرس با پیاده 
روی و سایر ورزش ها هم مفید است. مصرف غذا در حجم زیاد و پرخوری ترشح اسید 
را بیشتر و کار گوارش را شدیدتر خواهد کرد پس مصرف غذا در حجم کم و دفعات 
بیشتر توصیه می شود. لبنیات پروبیوتیک هم مفید است، و اگر فرد به طور کلی شیر 
را تحمل نمی کند از سایر مواد لبنی قابل تحمل استفاده شود. از مصرف چای تیره و 
پر رنگ، ترکیبات کافئین دار، قهوه و شکلات، مواد پر چرب و ثقیل الهضم مثل کتلت، 

سالاد الویه و کباب های کوبیده و … پرهیز گردد.

رزماری از منظر طب سنتی
سرخ کردن یا کباب کردن گوشت ها در حرارت زیاد، باعث به وجود آمدن آمین 
هتروسیکلیک ها )HCAs( می شود که به عنوان عناصر سرطان زا در چندین نوع از 
سرطان ها شناسایی شده اند.سرخ کردن یا کباب کردن گوشت ها در حرارت زیاد، باعث 
به وجود آمدن آمین هتروسیکلیک ها )HCAs( می شود که به عنوان عناصر سرطان زا 
در چندین نوع از سرطان ها شناسایی شده اند. با این حال، محققان دانشگاه کانزاس 
در مطالعات اخیرشان به این نتیجه رسیده اند که اگر قبل از شروع پخت وپز، عصاره 
رزماری به گوشت اضافه شود، میزان آمین هتروسیکلیک ها به طور قابل توجهی در 
گوشت ها کاهش می یابد.دکتر اسکات اسمیت، مسئول این مطالعه، می گوید: »رزماری 
حاوی دو نوع آنتی اکسیدان قوی به نام های کارنوزول و اسید رزمارینیک است که 
آمین هتروسیکلیک ها را نابود می کنند«. رزماری حتی می تواند رشد تومورهای 
سرطانی را هم متوقف کند. درواقع، مطالعات متعدد روی نمونه های حیوانی نشان 
می دهند که عصاره رزماری اجازه نمی دهد که عناصر سرطان زا به DNA متصل 
شوند و درنتیجه از اولین مرحله در شکل گیری تومورهای سرطانی جلوگیری می کند. 
به گفته محققان، مطالعات انسانی باید با دقت بیشتری انجام شوند، اما رزماری واقعا 
دارای ظرفیت های ضدسرطانی زیادی است. برای این که میزان آمین هتروسیکلیک ها 
را در مواد غذایی پایین بیاورید، بهتر است که مواد غذایی مختلف را پیش از استفاده در 
مخلوط رزماری قرار بدهید. استفاده از آویشن،  پونه کوهی،  ریحان، سیر، پیاز و جعفری 

هم در کنار رزماری توصیه می شود.

چرا باید اسفناج خام بخوریم؟
شاید شما هم شنیده باشید که نوعی آنتی اکسیدان به نام لوتئین برای چشم ها مفید 
است، اما مطالعات علمی چنین چیزی را تایید نکرده اند. با این حال، همین مطالعات 

نشان می دهند که لوتئین می تواند در مقابل سرطان از انسان ها محافظت کند.
شاید شما هم شنیده باشید که نوعی آنتی اکسیدان به نام لوتئین برای چشم ها مفید 
است، اما مطالعات علمی چنین چیزی را تایید نکرده اند. با این حال، همین مطالعات 
نشان می دهند که لوتئین می تواند در مقابل سرطان از انسان ها محافظت کند. اسفناج، 
سبزی مهمی است که مقدار قابل توجهی از لوتئین، زیگزانتین و کاروتنوئیدها برای بدن 
فراهم می کند. البته اسفناج خام یا کمتر پخته شده، حاوی لوتئین بیشتری است. این 
مواد مهم، مولکول های ناپایدار )رادیکال های آزاد( را قبل از آسیب رسانی به سلول های 
بدن، از بین می برند. بعضی از مطالعات نشان داده اند که همین عناصر می توانند از افراد 
در مقابل سرطان های دهان، مری و معده محافظت کنند. مطالعات دیگری هم نشانگر 
این هستند که کاروتنوئیدهای موجود در اسفناج، خطر ابتلا به سرطان های تخمدان، 
ریه،  اندومتریال و کولورکتال را کاهش می دهند. نکته دیگر این که اسفناج خام یا 
کمتر پخته شده، حاوی لوتئین بیشری است. از آن جایی که فولات و فیبر زیادی در 
اسفناج وجود دارد، محققان فکر می کنند که مصرف این سبزی می تواند خطر ابتلا به 
 DNA سرطان های زیادی را کاهش بدهد. فولات در تولید سلول های جدید و ترمیم
به بدن کمک می کند. این نکته خصوصا در سن باروری برای زنان مهم است، چون 

می تواند از مبتلا شدن جنین به نقص لوله عصبی جلوگیری کند.
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اپل حق امتیاز اختراع یک  شارژر جدیدی پوشیدنی برای  ساعت های هوشمند خود 
را ثبت کرده است.

 به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل این حق امتیاز  نشان دهنده ظاهری 
تازه برای مدل جدید ساعت اپل با صفحه ای گرد است.

 براساس حق اختراع ثبت شده، این دستگاهی برای شارژ کردن وسایل الکترونیکی 
پوشیدنی است. بر این اساس دو طرح در حق اختراع ثبت شده است.

در یکی از طرح ها شارژر در بند ساعت کارگذاشته می شود. در طرح دوم ماژولی 
جداگانه زیر شاسی ساعت قرار می گیرد و به بند می چسبد.

همچنین اپل برای جلوگیری از  سوختگی کاربر به دلیل گرمای شارژر مداری خنک 
کننده زیردستگاه خواهد ساخت.

ساخت شارژر برای فناوری های پوشیدنی

محققان کشور موفق به طراحی و ساخت دستگاه 
برداشت و هرس گل و گیاهان شدند که برای برداشت 

انواع محصولات کشاورزی به کار برده می شود.
علیرضا معظمی، برگزیده هجدهمین جشنواره جوان 

خوارزمی  و مجری طرح » دستگاه برداشت و هرس 
گل و گیاهان « در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: 
این دستگاه برای برداشت انواع محصولات کشاورزی 
قابل استفاده است به طوریکه با هدایت تیغه دستگاه به 

بند میوه یا ساقه  آنرا قطع می کند و پس از جدا کردن 
از میوه یا ساقه، محصول را به سمت جعبه هدایت و 

سپس داخل جعبه قرار می دهد.
وی با بیان اینکه این دستگاه بدون دخالت دست 
محصول را برداشت می کند، عنوان کرد: با استفاده از 
این دستگاه، سرعت عمل برداشت تا حد زیادی افزایش 

می یابد.
معظمی تاکید کرد: نحوه عملکرد  دستگاه به این 
صورت است که دو تسمه با پهنای  9 میلیمتر و به 
طول 50 سانتی متر که هر  دو به هم  نزدیک شده اند  

و عمل کندن و هدایت ساقه  را بر عهده دارند.
وی با بیان اینکه یک تیغه  برش روی دستگاه تعبیه 
شده است، گفت: این تیغه عمل برش و جداسازی 
این  همچنین  دهد؛  می  انجام  را  ساقه  از  محصول 
دستگاه از 3 موتور برقی جریان مستقیم و برق باطری 

استفاده  می کند.
معظمی در خصوص مزایای این دستگاه گفت: چیدن 
توت فرنگی و گل بدون دخالت دست، عدم آلوده شدن 
محصول به هنگام برداشت، تسریع در عملیات  برداشت 
و نیمه خودکار کردن برداشت محصول از مزایای این 

دستگاه به شمار می رود.

دستگاه برداشت و هرس گل و گیاهان ساخته شد

محققان در نروژ  با یافتن 30 کیسه پلاستیکی و برخی مواد دور ریز پلاستیکی 
دیگر درون شکم یک  نهنگ شگفت زده شدند.

 این نهنگ که توسط سرپرستان ساحل غربی نروژ کشته شده، مقادیر زیادی 
زباله های غیر قابل بازیافت خورده بوده است. البته محققان معتقدند خوردن زباله 
توسط نهنگ پدیده عجیبی نیست اما میزان آن بسیار زیاد است. این درحالی است 
که میزان زباله موجود در دریاها به شدت افزایش یافته است. این نهنگ وضعیت 
سلامتی نامناسبی داشت و مدت ها بود در آب های کم عمق جزیره سوترا پرسه می 
زد. به همین دلیل سرپرستان ساحلی تصمیم گرفتند این حیوان را از عذاب خلاص 
کنند.  پس از آن محققان دانشگاه برگن محتویات معده نهنگ را بررسی کردند و 
با حجم زیاد زباله روبرو شدند.  بررسی های آنان نشان داد تغذیه نهنگ نیز بسیار 
نامناسب بوده است. از سوی دیگر به دلیل وجود پلاستیک ها در سیستم گوارشی 

نهنگ، این حیوان احتمالا با درد زیادی دست و پنجه نرم می کرده است.  

محققان کاربرد جدیدی برای فناوری های پوشیدنی ایجاد کرده اند. آنها از این نوع 
فناوری برای ردیابی حالت یک گفتگو استفاده می کنند.  چنین فناوری به خصوص 
برای افرادی که مبتلا به اختلال آسپرگر یا  افرادی که نمی توانند رفتارهای اجتماعی 
را در ک کنند، بسیار مناسب است.   به این ترتیب فرد به راحتی می تواند تشخیص 
 MIT دهد گفتگو خوشحال، ناراحت یا خنثی است.   نمونه این دستگاه در دانشگاه
ساخته شده تا اطلاعات فیزیولوژی مانند حرکات، ضربان قلب، فشار خون و دمای 
پوست را به طور واقعی جمع آوری کند. سپس  صوت مربوط به یک گفتگو را ضبط 
کرده و  تن صدا و انرژی، لغات به کاربرده شده در محاوره  را با یک الگوریتم خاص 

تحلیل می کند. درنهایت پس از 5 ثانیه، حالت گفتگو را مشخص می کند.

کشف زباله در معده نهنگ

ردیابی حالت گفتگو با یک فناوری پوشیدنی

 محققان با الهام از اوریگامی رادیاتوری ساخته اند که در صورت نیاز کوچکتر یا 
بزرگتر می شود و به این ترتیب میزان انتشار گرما را باتوجه به محیط سریعتر یا کند 

تر می کند.
محققان مرکز گودارد اسپیس و دانشگاه یانگ بلژیک این رادیاتور را برای ماهواره 

ها ساخته اند.
دستگاه هایی که انسان در فضا به کار می برد در حال کوچکتر و سبکتر شدن 
هستند. از سوی دیگر انعطاف پذیری و فشردگی دستگاه نیز از موارد مهم است. در 
همین راستا برایان ایورسون پروفسور BYU و ریدج مولفورد دانشجوی کارشناسی 
ارشد رادیاتور ماهواره ای را با الهام از ویژگی های هنر اوریگامی ساخته اند که انتشار و 

حفظ گرما را به وسیله تغییر شکل دارد.
حسگرهای ماهواره در شرایط دمایی خاصی کارکرد ایده آل دارند اما حفظ سطح 

دما در کل روز برای ماهواره ها کاری مشکل است. 
در نیمی از زمان، مدار زدن آنها با نور خورشید مواجه هستند به همین دلیل با 
مشکل خنک کنندگی روبرو هستند.  نیم دیگر فرایند مدار زدن در سایه اتفاق می 

افتد که این امر به کاهش دما منجر می شود.
به هرحال  این رادیاتور جدید می تواند هنگامیکه دما بالاست، گسترده تر شود تا 

گرما سریع تر منتشر شود و در برابر سرما کوچکتر می شود تا گرمای بیشتری در خود 
نگهدارد.طرح فعلی این رادیاتور باتوجه به الگوی سه بعدی الماس ساخته شده است.

آژانس فضایی اروپا تصویر"موزائیکی" جدیدی از 
مریخ منتشر کرده که مدارگرد "مارس اکسپرس" 
در گردش های خود در اطراف سیاره سرخ ثبت کرده 

است.
این تصویر ترکیبی در حقیقت کلاهک یخی قطب 
شمال مریخ و فرورفتگی های مارپیچی تاریک آن را 

نشان می دهد.
در  جداگانه  تصویری  نوار   32 از  مذکور  تصویر 
هر مدارگرد مارس اکسپرس تشکیل شده که بین 

سال های 2004 تا 2010 ثبت شده اند و مساحتی به 
وسعت بیش از 1.6 میلیون کیلومتر مربع را پوشش 

می دهند.
مدارگرد مارس اکسپرس در سال 2003 به کمک 
این  شد.  فضا  روانه  مریخ  به سمت  سایوز  موشک 
فضاپیما اولین ماموریت آژانس فضایی اروپا به مقصد 
سیاره مریخ است که به ابزارهایی مانند مولکول یاب 
و طیف سنج مادون قرمز موسوم به OMEGA برای 

تجزیه و تحلیل ساختار ترکیبی مریخ مجهز است.

است  دوربین  یک  دارای  مدارگرد  این  همچنین 
که می تواند عارضه های طبیعی مریخ را تا پهنای دو 
متر تفکیک کند.مارس اکسپرس در دسامبر 2003 
به مریخ رسید و به مطالعه عارضه های سطحی و 
توپوگرافیک و فرایندهای زمین شناختی و تحولی 
سیاره پرداخته است.این فضاپیما همچنین به بررسی 
میزان آب موجود در مریخ در گذشته و حال پرداخته و 
طیف سنج فرابنفش SPICAM نیز وظیفه مطالعه ازن 

و بخارآب در جو مریخ را به عهده دارد.

محققان در دانشگاه تگزاس در آرلینگتون موفق به ساخت یک دستگاه تست 
تنفس شدند که می تواند وجود بیماری آنفلوانزا را تشخیص دهد.

آشکارسازهای  مانند  یافته،  توسعه  کاربر  بازدم  پایه  بر  جدید  دستگاه  این   
مونوکسیدکربن از سه سنسور نیمه هادی ارزان تشکیل شده که نشانگرهای زیستی 

تنفس که با آنفلوانزا همراه است را شناسایی می کند.

این نشانگرهای زیستی شامل ایزوپرن، اکسیدنیتریک و آمونیاک هستند.
در تست های آزمایشگاهی که توسط این محققان انجام شد، صحت و دقت این 

دستگاه با تجهیزات گرانقیمت آزمایشگاهی برابری می کرد.
این فناوری از قیمت پایینی برخوردار بوده و سازندگان آن امیدوارند که مردم عادی 

روزی بتوانند از این دستگاه در داروخانه ها استفاده کنند.

ساخت رادیاتوری با الهام از اوریگامی

سطح مریخ شبیه لایه ای از شکلات

دستگاه تست تنفس برای تشخیص آنفلوانزا
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 همزمان با سومین روز از دهه مبارک فجر 

گلزارهای شهدا  در استان قم
 عطرافشانی و گلباران شد

مردم قم در پنجشنبه سومین روز از دهه مبارک فجر انقلاب اسلامی با حضور در 
گلزارهای شهدا میهمان لاله ها شدند .

خانواده معظم شهدا، مردم شهید پرور قم، جمعی از مسوولان ، استاندار قم ، 
امام جمعه قم و مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران و نیروهای نظامی و انتظامی با 
حضور بر سر مزار شهدا ضمن گلباران وعطرافشانی در 75 گلزار شهر و روستای قم  
با آرمانهای رفیع شهدا تجدید میثاق بستند.  استاندار قم با حضور در گلزار علی بن 
جعفر )ع ( با گرامی داشت یاد و خاطره شهدا در سی و هشتمین فجر انقلاب اسلامی 
گفت: نباید فراموش کنیم که شهدا و ایثارگران برای چه اهدافی جانفشانی نمودند و 

ایثار کردند باید یاد و راه آنان را با عمل به سیره شهدا زنده نگه داریم. 
مهندس صادقی تاکید کرد: امروز بعد از حدود چهار دهه از انقلاب اسلامی به 
واسطه همین شهادتها و ایثارگریها انقلاب اسلامی در مسیر پیشرفت و تعالی قرار 
گرفته است . وی اضافه کرد: مسوولان باید تلاش کنند تا د رمسیر شهدا حرکت کرده 
و مورد رضایت ایشان باشند، امروز توفیق آن یافتیم تا با حضور در گلزارهای شهدا 
آرمانهای شهدا تجدید میثاق کنیم امید است با عنایت ایشان و دعای خانواده شهدا 
بتوانیم خدمت صادقانه و خالصانه به ملت شریف ایران داشته باشیم. ملتی که گوش 
به فرمان ولایت در برابر رژیم پهلوی ایستاد و از دین و عزت و استقلال خویش دفاع 

کرد و سی و هشت سال است که بر این مسیر پایداری نموده است. 
مدیر کل بنیاد شهید وامور ایثارگران نیز در این مراسم ضمن قرائت پیام نماینده 
ولی فقیه و معاون رئیس جمهور  ورئیس بنیادشهید وامور ایثارگران بیان داشت: 
شهدای ما راه عزت را بر ما گشودند آنان رفتند تا اسلام و ارزشها بماند ، رفتند تا نظام 

اسلامی مستقر شود و هر روز بالنده تر گردد . 
سردار سید جواد هاشمی افزود: امروز با وجودی که دشمنان زبون تمام تلاش 
خود را در راستای ایران هراسی و اسلام هراسی بکار گرفته اند وتمام قدرتشان را با 
تحریم بر این ملت نشان می دهند، اما ملت ایران با روحیه ایثار و جهاد در برابر آنان 
ایستاده و امروز این ایستادگی و پیشرفت از ایران اسلامی الگویی برای ملتهای آزاده 

ساخته است.  
مراسم گلباران گلزارهای شهدا در گلزار سوم خرداد با حضور آیت الله حسینی 
بوشهری امام جمعه قم و مدیر کل بنیاد شهید وامور ایثارگران و جمعی از خادمان به 

شهدا و خانواده شهدا انجام شد . 
همچنین این برنامه با حضور خانواده معظم شهدای مدافع حرم و مدیر کل بنیاد 
شهید وامور ایثارگران در گلزار بهشت معصومه )س( بر سر مزار شهدای مدافع حرم 

برگزار شد. 
امروز تمامی گلزارهای شهری و روستا و مزار مطهر شهدای گمنام د ر مراکز 
آموزشی و کره خضر نبی )ع( با حضور خادمان به شهدا و خانواده معظم شهدا و مردم 

قم گلباران و عطر افشانی شد . 

همزمان با دهه فجر  صورت می گیرد

بهره برداری از 3 بوستان بزرگ شهری
 در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از افتتاح 3 بوستان بزرگ شهری همزمان با ایام الله دهه 
فجر خبر داد.

سیدعبدالله سلیمانی ضمن تبریك ایام الله دهه فجر با بیان اینکه سه بوستان بزرگ 
شهری همزمان با دهه فجر در پردیسان افتتاح می شود، اظهار کرد: بوستان نخبگان 
با مساحت 26 هزار متر مربع واقع در بلوار شهیدان تقوی با اعتبار 2 میلیارد و 600 

میلیون تومان یکی از بوستان های احداثی است.
شهردار منطقه هشت قم خاطرنشان کرد: بوستان محله چهار مسکن مهر با عنوان 
نگار با اعتبار یك میلیارد و 500 میلیون تومان احداث شده، که 2 هزار متر مربع 
مساحت دارد، بوستان 22 بهمن از دیگر پروژه ها است که با مساحت 24 هزار متر 

مربع در بلوار 22 بهمن پردیسان واقع شده است.
سلیمانی با اشاره به دیگر پروژه های انجام شده در سطح این منطقه ، گفت: آسفالت 
سطح منطقه هشت با مساحت 105 هزار متر مربع و اعتبار 1 میلیارد و 100 میلیون 
تومان، احداث و مرمت انهار سطح منطقه به طول 3 هزار متر با اعتبار 400 میلیون 
تومان، احداث آلاچیق در بوستان غدیر به تعداد 15 عدد با اعتبار 250 میلیون تومان 
و اجرای نرده حفاظتی به طول 2 هزار و 500 متر با اعتبار 200 میلیون تومان از دیگر 
پروژه ها محسوب می شود. وی خاطرنشان کرد: کاشت بیش از 100 هزار گلدان گل 
فصلی در شوارع و بوستان های سطح منطقه و تعمیر و راه اندازی آب نمای بوستان 

شهروند نیز انجام شده است.
شهردار منطقه هشت قم تصریح کرد: از اقدامات دیگر می توان به آماده سازی 15 
هکتار زمین برای کاشت نهال، نصب 30 عدد نیمکت و 30 عدد سطل زباله در 
سطح منطقه و خرید و نصب سه ست کمپلکس بازی استاندارد در بوستاهای سطح 

منطقه اشاره کرد.
سلیمانی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در حوزه خدمات شهری، گفت: این 
اقدامات شامل نصب آذین ها و المان های مناسبتی، فضاسازی و تبلیغات محیطی در 

راستای گرامیداشت ایام الله دهه فجر بوده است.

شهردار منطقه هفت قم  خبرداد

بهره برداری از 16 پروژه عمرانی همزمان با 
دهه فجر 

شهردار منطقه هفت قم از افتتاح 16 پروژه عمرانی و خدماتی همزمان با دهه 
فجر خبر داد.

علیرضا اقبالیان با اشاره به بهره برداری از 16 پروژه عمرانی و خدماتی همزمان با 
دهه فجر، اظهار کرد: جدول گذاری کوچه رهبر با اعتباری بالغ بر 150 میلیون تومان 
و احداث فاز اول پیاده راه خیابان حضرتی با اعتباری بالغ بر 150 میلیون تومان انجام 
شده، فاز دو و سه خیابان حضرتی نیز در حال احداث است که امیدواریم تا پایان 

سال به اتمام می رسد.
وی خاطرنشان کرد: پیاده راه سازی کوچه چهار خیابان ارم با اعتباری بالغ بر 320 
میلیون تومان صورت گرفته و بالغ بر 2.5 میلیارد تومان روکش و درزگیری آسفالت 

در سطح منطقه انجام شده است.
اقبالیان ادامه داد: بهسازی سنگفرش میدان آستانه با اعتباری نزدیك به 100 
میلیون تومان، تعمیر حفاظ پل معصومیه با اعتباری بالغ بر 200 میلیون تومان، 
اصلاح هندسی سطح منطقه با اعتبار 150 میلیون تومان، ایجاد لکه های سبز برای 
فضای سبز با اعتبار 90 میلیون تومان و احداث بوستان امیر کبیر با اعتباری نزدیك 
به 200 میلیون تومان از دیگر پروژه های سطح منطقه است که در دهه فجر به 

بهره برداری می رسد.
وی با بیان اینکه با توجه به معضلاتی مانند ترافیك فعالیت عمرانی در منطقه با 
دشواری رو به رو است، گفت: جدول گذاری و موزاییك فرش خیابان هدف با اعتبار 
300 میلیون تومان، کوچه 27 خیابان باجك با اعتبار 200 میلیون تومان و کوچه 37 

صفائیه با اعتبار 200 میلیون تومان ویژه دهه فجر انجام شده است.
اقبالیان با بیان اینکه با توجه به موقعیت منطقه هفت این شهرداری در اغلب موارد 
آماده باش است، گفت: این منطقه در تمام مراسم های عزاداری و جشن های ملی 
مذهبی آماده نورپردازی، آذین بندی و نصب پرچم های رنگی است، اقداماتی مانند 
شست وشو و لایه روبی انهار، رفت و روب و جمع آوری زباله در مراسم های مختلف 

انجام می شود.
وی با اشاره به راهپیمایی 22 بهمن، گفت: با توجه به برگزاری مراسم های قم 
مانند راهپیمایی 22 بهمن در سطح منطقه هفت، فضاسازی لازم انجام شده، نیروها 
به صورت 24 ساعته مستقر می شوند تا به نظافت و رفت و روب و جمع آوری زباله و 

نگهداری فضای سبز شهری بپردازند، بلندگوها نیز تجهیز می شود.
شهردار منطقه هفت قم خاطرنشان کرد: افزایش سطح فضای سبز به شکل نواری و 
دیواره سبز در بستر رودخانه با اعتباری بالغ بر 400 میلیون تومان، احداث دوربرگردان 
در جاده اراك رو به روی بوستان آخوندی، ادامه خیابان حضرتی در قالب فاز دو و 
بهسازی بوستان شهید مطهری با اعتبار 400 میلیون تومان از پروژه هایی است که تا 

نوروز به بهره برداری می رسد.

اعضای هیأت رئیسه فراکسیون میراث فرهنگی و گردشگری مجلس اعتقاد دارند 
اگرچه خرسندی راهنمایان گردشگری 45 کشور جهان از حضور در ایران به سود 
صنعت گردشگری کشورمان خواهد شد اما باید در ارتقاء زیرساخت ها و رفع ضعف 

خدمات دهی در مناطق گردشگری کوشید. 
کشورمان از ششم بهمن ماه میزبان بزرگترین گردهمایی راهنمایان گردشگری 
جهان بود که این رویداد هر دو سال یک بار در یکی از کشورهای عضو فدراسیون 

جهانی راهنمایان برگزار می شود.
در گردهمایی امسال نزدیک به 300 راهنما و گردشگر خارجی در کنار شماری 
از راهنمایان ایرانی شرکت کرده اند. نهم بهمن ماه زنگ آغاز هفدهمین کنوانسیون 
ین المللی راهنمایان گردشگری با همراهی دبیرکل سازمان جهانی جهانگردی ملل 

متحد، رییس جمهور و رییس فدراسیون جهانی راهنمایان به صدا درآمد.
تعدادی از  راهنمایان حاضر در این گردهمایی پیش از حضور در تهران به شهرهای 
قزوین، زنجان و همدان سفر کردند و می توان اذعان کرد که بیشتر این راهنمایان که 
اکنون در کشورمان حضور دارند، پیش از این سفر دچار ایران هراسی بودند. راهنمایان 
خارجی با همراهی راهنمایان ایرانی پس از چهار روز برگزاری نشست و گشت راهی 

شهرهای کاشان، اصفهان و شیراز شدند.
در این میان هیأت رئیسه فراکسیون میراث فرهنگی، گردشگری، صنایع دستی 
و مناطق آزاد مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت 
ضمن تاکید بر اینکه حضور راهنمایان گردشگری جهان از 45 کشور در ایران می تواند 
موجب ارتقاء جایگاه جهانی گردشگری کشورمان شود، بر ضرورت رفع مشکلات 
خدمات دهی مناطق گردشگری و کاستی  زیرساخت های گردشگری به منظور زمینه 

جذب گردشگران خارجی تاکید کردند.
تضعیف موج ایران هراسی با میزبانی از راهنمایان گردشگری جهان

عضو هیأت رئیسه فراکسیون میراث فرهنگی و گردشگری مجلس اعتقاد دارد 
میزبانی کنوانسیون 2017 راهنمایان گردشگری جهان توسط کشورمان می تواند موج 
ایران هراسی را تضعیف کند و موجب ارتقاء جایگاه جهانی گردشگری کشورمان شود.

 علیرضا سلیمی در گفت وگو با خانه ملت میزبانی کنوانسیون 2017 راهنمایان 

گردشگری جهان توسط کشورمان را فرصت مغتنمی برای معرفی سرزمین کهن 
ایران به دنیا دانست و گفت: حضور راهنمایان گردشگری جهان از 45 کشور در ایران 

می تواند موجب ارتقاء جایگاه جهانی گردشگری کشورمان شود.
نماینده مردم محلات در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه در مدت محدود 
برگزاری کنوانسیون 2017 راهنمایان گردشگری باید زمینه آشناسازی این افراد به 
جاذبه های طبیعی و تاریخی فراهم شود، اظهار کرد: خوشبختانه تورگردانان خارجی 
طی روزهای گذشته از ظرفیت گردشگری  استان های زنجان، قزوین و غیره بازدید 

کردند که اقدام مثبتی در این راستا تلقی می شود.
وی با بیان اینکه امروزه موج ایران هراسی توسط کشورهای غربی به راه افتاده و این 
مهم موجب شده گردشگران خارجی نسبت به ایران دید منفی داشته باشند، تصریح 
کرد: حضور راهنمایان گردشگری جهان از 45 کشور نشان دهنده وجود امنیت در 

ایران است و همین امر نکته قابل توجهی برای رفع ایران هراسی است.
این نماینده مردم در مجلس دهم ضمن تاکید بر اینکه مسئولان سازمان میراث 
فرهنگی صنایع دستی و گردشگری باید با بهره گیری از دیپلماسی گردشگری 
نظر تورگردانان خارجی را جلب کنند تا زمانی که تورگردانان خارجی به کشورهای 
خودشان باز می گردند به عنوان سفیر ایران تلقی شوند، ادامه داد: در این میان باید با 
رفع مشکلات خدمات دهی مناطق گردشگری و کاستی  زیرساخت های گردشگری، 

زمینه جذب گردشگران خارجی را بوجود آورد.
عضو هیأت رییسه فراکسیون میراث فرهنگی، گردشگری، صنایع دستی و مناطق 
آزاد مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: هم اکنون زیرساخت های گردشگری 
کشورمان مطابق با چشم انداز درنظر گرفته شده در سال 1404 نیست و نمی توان 

میزبان بیست میلیون گردشگر با امکانات کنونی بود.
امکانات صنعت گردشگری با نیازها همخوانی ندارد 

عضو هیأت رییسه فراکسیون میراث فرهنگی و گردشگری مجلس معتقد است با 
اشاره به اینکه در حوزه حمل و نقل، خدمات رسانی بین راهی، اقامتی و غیره ضعف 

جدی وجود دارد، خواستار همکاری بخش خصوصی در این زمینه شد.
قاسم احمدی لاشکی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره برگزاری کنوانسیون 2017 

راهنمایان گردشگری جهان طی روزهای گذشته در کشورمان، گفت: با توجه به 
بداخلاقی های کشور امریکا طی روزهای اخیر، میزبانی از راهنمایان گردشگری جهان 
از 45 کشور می تواند فرصت خوبی برای معرفی فرهنگ اصیل ایرانی و ظرفیت های 

گردشگری کشورمان باشد تا اقدامات خصمانه غربی ها را خنثی کند.
نماینده مردم نوشهر و چالوس در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه راهنمایان 
و تورگردانان خارجی که در ایران حضور دارند، می توانند سفرای ایران در سراسر دنیا 
محسوب شوند، اظهار کرد: البته این مهم زمانی محقق خواهد شد که در زمان برگزاری 
کنوانسیون، اطلاعاتی خوبی به آنها ارائه شده و زمینه آشنایی شان با آثار منحصر به فرد 

ایران کهن فراهم شود.
وی ضمن تاکید بر اینکه وسعت کشورمان موجب شده تا مواهب طبیعی مانند کوه، 
دریا، کویر و جنگل و البته آثار باستانی در کنار همدیگر مجموعه بی نظیری را برای 
حضور گردشگران فراهم کند، ادامه داد: بنابراین باید با ایجاد هتل، مسیرهای دسترسی 

و غیره زمینه حضور گردشگران را ایجاد کرد.
احمدی لاشکی با یادآوری اینکه مسئولان کنوانسیون 2017 راهنمایان گردشگری 
جهان قبل از حضور در ایران، نسبت به وجود ضعف در زمینه خدمات رسانی 
گردشگری کشورمان اظهارنظر کرده بودند، تصریح کرد: متاسفانه باید اذعان کرد که 
در حوزه حمل و نقل، خدمات رسانی بین راهی، اقامتی و غیره ضعف جدی وجود دارد 

که باید برطرف شود.
عضو هیأت رییسه فراکسیون »میراث فرهنگی، گردشگری، صنایع دستی و مناطق 
آزاد« مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: مسئولان سازمان میراث فرهنگی، 
گردشگری، صنایع دستی و سایر دستگاه های مسئول دراین عرصه، باید توجه داشته 
باشند که امروزه میزان امکانات صنعت گردشگری با نیازها همخوانی ندارد لذا باید با 

همکاری بخش خصوصی کمبود کنونی را جبران کنند.
نبود زیرساخت مناسب در جلب نظر گردشگر خارجی تاثیر منفی دارد

عضو هیأت رییسه فراکسیون میراث فرهنگی و گردشگری مجلس با اشاره به ضعف 
در تبلیغ ظرفیت های گردشگری، ابراز امیدواری کرد با میزبانی ایران از اهنمایان 

گردشگری جهان، این ضعف تا حدی برطرف شود.
ولی الله نانواکناری با اشاره به اینکه کشورمان رتبه دهم جاذبه های تاریخی و رتبه 
پنجم جاذبه های طبیعی دنیا را دارد، گفت: بنابراین برگزاری کنوانسیون 2017 
راهنمایان گردشگری جهان در کشورمان می تواند زمینه ورود گردشگران بیشتری را 

به سرزمین کهن مان ایجاد کند.
نماینده مردم بابلسر و فریدونکنار در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه راهنمایان 
گردشگری جهان از 45 کشور که برای شرکت در کنوانسیون به ایران آمده اند میتوانند 
پیام صلح و دوستی مردم ایران را به دنیا اعلام کنند، اظهار کرد: باید طی چند روز 
برگزاری این رویداد جهانی، راهنمایان گردشگری را با ظرفیت های خاص و چشمگیر 

کشورمان آشنا کرد.
وی با انتقاد از اینکه علی رغم بهره مندی از جاذبه های طبیعی و تاریخ ولی وضعیت 
زیرساخت های گردشگری در کشور نامناسب است، ادامه داد: برای توسعه زیرساخت ها 
باید اعتبارات مناسبی در نظر گرفته شود زیرا زمانی که تورگردانان خارجی در ایران 
حاضر می شوند حتما امکانات و خدمات رفاهی را بررسی می کنند و این مهم می تواند 

تاثیر منفی در جلب نظرشان بگذارد.
نانواکناری با بیان اینکه متاسفانه هم اکنون خدمات رفاهی بین راهی محدودی برای 
گردشگران ارائه می شود، افزود: متاسفانه در برخی از نقاط پر جاذبه کشورمان مانند 
مازندران هنوز یک هتل 5 ستاره با استانداردهای بین المللی وجود ندارد که ضعف 
صنعت گردشگری محسوب می شود؛ باید با ارائه تسهیلات و روان سازی اجرای قوانین، 

از ظرفیت بخش خصوصی در این عرصه بهره برد.
این نماینده مردم در مجلس دهم گفت: متاسفانه در حوزه تبلیغ ظرفیت های 
گردشگری عملکرد مناسبی نداشته و ضعیف بوده ایم لذا با میزبانی کنوانسیون 2017 

راهنمایان گردشگری جهان می توان این ضعف را کمی برطرف کرد.
عضو هیأت رییسه فراکسیون میراث فرهنگی، گردشگری، صنایع دستی و مناطق 
آزاد مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: باید برنامه ریزی مستمری در صنعت 
گردشگری صورت گیرد تا بتوان به اهداف درنظر گرفته شده در چشم انداز بیست 

ساله 1404 دست یابیم.

نمایندگان مجلس مطرح کردند: 

مسیر ناهموار صنعت گردشگری ایران برای رسیدن به روزهای اوج 

سه کشته و دو مجروح 

جزئیات حادثه سقوط بهمن
 در مبارک آباد دماوند

معاون امور عمرانی استانداری تهران با تشریح حادثه سقوط بهمن در محدوده 
مبارک آباد شهرستان دماوند گفت: براثر سقوط بهمن بامداد روزجمعه در مبارک 
آباد شهرستان دماوند، سه نفر جان خود را از دست دادند و دو نفر دیگر نیز زنده از 

زیر برف خارج شدند.
  حسن کریمی افزود: بامداد جمعه بر اثر سقوط چندین بهمن در محور دماوند 
- تهران)محدوده روستای مبارک آباد( چند خودرو زیر برف ماندند. وی اظهار کرد: 
نیروهای امدادی و راهداری با حضور در محل و تلاش گسترده، چهار خودرو را از 
زیر بهمن خارج کردند که متاسفانه سه نفر از هموطنان دراین حادثه جان خود 

را از دست دادند. 
به گفته وی، دراین حادثه محمدعلی طلوعی مقدم رئیس اداره راه پردیس و 
رودهن نیز که برای امدادرسانی در محل حضور داشت، جان خود را از دست داد. 
بنا به گفته معاون عمرانی استانداری تهران، دراین حادثه یکدستگاه خودرو 
سنگین و سه دستگاه سواری از زیر حجم برف ناشی از سقوط بهمن خارج 
شدند. درهمین ارتباط ، مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان تهران نیز گفت: 
عملیات امداد و نجات در محل سقوط بهمن در محدوده روستای مبارک آباد 

آبعلی)شهرستان دماوند( همچنان ادامه دارد.
 حسین کتابدار افزود: برای همین منظور 4 قلاده سگ تربیت شده زنده یاب و 
همچنین دستگاه رادار برای انجام عملیات جستجو بکار گرفته شده اند.وی با اشاره 
به اینکه هنوز آمار دقیق از تلفات حادثه سقوط بهمن نداریم اظهار کرد: تاکنون 
سه نفر دراین حادثه کشته شده اند که پیکر آنها از زیر بهمن خارج شده و عملیات 
جستجو همچنان ادامه دارد. کتابردار همچنین از اسکان پنج هزار و 320 مسافر در 

راه مانده محور هراز و فیروزکوه از شب گذشته تاکنون خبر داد. 
 وی با اشاره به اقدامات امدادی انجام شده از شب گذشته تاکنون در محور مسدود 
شده هراز و فیروزکوه به دلیل کولاک شدید و برف افزود: از شب گذشته تاکنون هلال 
احمر استان به بیش از 9 هزار و 800 مسافر در این محدوده امدادرسانی کرده و بیش 

از 5 هزار نفر از این تعداد نیز در مکان های تعیین شده اسکان داده شدند.  
وی اظهار کرد: با هماهنگی های انجام شده، مسافران در راه مانده محور هراز 
در مجتمع برف شرکت نفت و محور فیروزکوه نیز در مدارس و مساجد اسکان 
داده شدد. همچنین سردار حمیدی رئیس پلیس راه کشور نیز دراین خصوص 
درخواست کرد که مردم از تردد در مسیر فیروزکوه به دلیل شرایط سخت زمستانی 

جدا پرهیز کنند.
  وی با اشاره به اینکه محور فیروزکوه به دلیل برف و کولاک تا صبح روز)جمعه( 
بسته بود افزود: برودت هوا و یخبندان در محور فیروزکوه اجازه تردد را نمی داد و کار 

راهداری برای بازگشایی مسیر به کندی انجام می شد.  
به گفته سردار حمیدی، با تلاش گسترده انجام شده، مسیر فیروزکوه ساعتی 
پیش بازگشایی شد ، حجم تردد و ترافیک خودروها دراین محور هم اکنون بسیار 

بالاست. 
رئیس پلیس راه کشور تصریح کرد: نیروهای پلیس راه و هلال احمر و راهداری در 

تلاش برای تخلیه بار ترافیکی مسیر فیروزکوه هستند. 

فرمانده انتظامی استان  قم خبرداد

کشف 185 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان از دستگیری دو قاچاقچی مواد مخدر و کشف 185 کیلوگرم 

تریاک در قم خبر داد.
  سردار کاظم مجتبایی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد دو تن از 
قاچاقچیان قصد دارند از یک استان جنوبی با یک دستگاه کامیون مقدار قابل توجهی 

مواد مخدر را به تهران منتقل و از حوزه استحفاظی استان قم عبور کنند. 
 وی گفت: در ادامه ضمن هماهنگی های قضائی با استقرار دو اکیپ از مأموران 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان در محورهای مواصلاتی نهایتاً خودرو مذکور 

شناسایی و پس از توقیف راننده و سرنشین دستگیر شدند. 
 فرمانده انتظامی استان قم بیان کرد: سپس کامیون جهت بررسی به مقر پلیس 
دلالت داده شد و با تلاش مأموران از داخل 9 کارتن خیار، 185 کیلوگرم تریاک در 

قالب 18 بسته 10 کیلوگرمی کشف شد. 
 سردار مجتبایی گفت:نهایتاً متهمان پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند. 






